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تأیید مصوبه هیئت مقررات زدایی توسط معاونت حقوقی رئیس جمهور 

پلتفرم ها می توانند در حوزه توزیع دارو فعالیت کنند

بازدید تیم کارخانه نوآوری رسانه راه کار از کارخانه نوآوری آمپر 

از ایده تا راه اندازی 
کسب وکار در آمپر

 اولویت ما
 کاربران مان
 هستند

8

قیمتگذاری
دستمانیست

محمودلیائی
مدیرعامل
شرکتملی

پست

اثر منفی 
قیمت گذاری 
 دستوری
 پشوتن پورپزشک
مدیرعامل پادرو

فرهاد مرادی، مدیرعامل 
سروش پلاس از فعالیت ها 
و برنامه های این پیام رسان 
داخلی می گوید

 روایت های دست اول تیم رسانه ای راه کار از 

GITEX 2023

گفت و گو با مهسا پسرک لو، 
سرپرست خدمات کاربران 

تترلند  

 کاهش نیاز
 به پشتیبانی

با هوشمندسازی 
فرایندها

در صفحات کارنگ از جیتکس می خوانید

10

جیتکس؛ فرصتی برای جذب سرمایه 5

از جذب سرمایه تا افزایش اعتمادبه نفس 6

شبـکه سـازی بین متخصصان داخلی و خارجی 4

بهار فناوری در پاییز فصل ها 3

جایی برای درخشش استارتاپ ها 3

به دنبال نامی آشنا 2
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قــرار اســت در روزنوشــت هایم دربــاره آنچــه 
در جیتکــس می بینــم، غــر نزنــم. غــر زدن و 
درســت ترش »انتقــاد کــردن« بخشــی از کار 
روزنامه نــگار اســت، ولــی نــه همــه آن. گاهــی 
فقط باید نگاه کنیــم و آنچه را می بینیم روایت 
کنیــم؛ بــدون اینکــه تحت تأثیــر حواشــی قرار 
گیریم. بایــد بتوانیم دقیــق و منصفانه و بدون 
پیش زمینه هایی که همواره همراه ما هســتند، 

بنویسیم.
نوشــتن و گفتن بدون در نظر گرفتن شــرایطی 
کــه مــا در آن فعالیــت می کنیــم، ســخت تر از 
چیزی اســت کــه فکــرش را می کنم. هر بــار که 
بــا بخشــی از یــک رویــداد خــارج از ایــران بــه 
اشــتیاق می آیــم، اولیــن چیــزی 
که به ذهنم می آید این اســت که 
چرا مــا در کشــورمان نمی توانیم 
چنین تجربه ای داشــته باشــیم. 
مقایســه تمــام ایــن تجربه هــای 
جدید بــا نداشــته هایمان به یک 
عادت تبدیل شده که ناخودآگاه 
اتفاق می افتد. یک سؤال با تمام 
پاســخ هایی که تا امروز شنیده ام 
هنــوز برایــم بــدون جــواب مانده 
اســت؛ ســؤالی کــه می ترســم بــرای نســل های 

بعدی مان هم تکرار شود.
وقتی تجربه حضور در دوره های قبلی جیتکس 
و یک دوره رویداد »سی ام ئی« یا همان »کارت 
و پرداخت دبی« را مرور می کنم، همیشــه این 
ســؤال و مقایســه آنچه می دیدم با شرایط مان 
در ایــران برایــم تکــرار می شــود. فکــر می کنــم 
فراغت از این پیش زمینه ها کار سختی است. 
دارم تلاش می کنــم این بــار از زاویــه دیگری به 
آنچه در »جیتکس گلوبال« و »اکسپند نورث 
اســتار« خواهــم دید، نــگاه کنــم. اکنــون که در 

حال نوشــتن ایــن یادداشــت هســتم، کمتر از 
۱۲ ساعت به افتتاح نورث اســتار مانده است؛ 
رویدادی که در واقع بخش استارتاپی جیتکس 
است و یک روز زودتر از رویداد اصلی کار خود 
را شــروع می کند. روز شــنبه، یــک روز پیش از 
افتتاح این رویداد بــا همکارانــم در راه کار چند 
ساعتی را در »دبی هاربر«؛ محل برگزاری نورث 
اســتار چرخی زدیم و چند گــزارش تصویری از 
فضای نمایشگاه چند ساعت پیش از آغاز آن 

آماده و منتشر کردیم.
در بخشــی از نمایشــگاه و در بیــن غرفه هــای 
کوچــک به دنبال نــام ایــران و نام هــای احتمالاً 
آشنای کســب وکارهای کوچک هم وطن بودم. 
نیرویی که من را برای پیدا کردن نام های ایرانی 
در میــان غرفه ها، ســخنرانان و پنلیســت های 
رویــداد می کشــد، برایــم عجیب اســت. گمان 
می کنم پیدا کردن یک نام آشــنا در میان خیل 
نام هــای غریــب آرامشــم می دهــد. شــاید هم 
آن قــدر فاصله مــا از دنیا زیاد شــده کــه به طرز 
عجیبــی دیگــران را بیگانــه می بینیم. بــه نظرم 
آن قدر ســطح و جنــس دغدغه های ما با ســایر 
جاهای دنیا متفاوت است که از نظر روانی هم 

فاصله زیادی با سایرین احساس می کنیم.
امروز در جایی از دنیا که چندان هم از وطن مان 
دور نیست و در حالی که نظاره گر مردمی هستم 
که از آینده و شــکل آن می گویند، تصــور اینکه 
چطور انتخاب هایمان این انــدازه فاصله ما را از 
بقیه دنیا زیاد کرده، سخت است. تلاش می کنم 
بدون دیدن این فاصله ها درباره اتفاقات رویداد 
بگویم و در این چند روز که در فضای بزرگ ترین 
نمایشــگاه خاورمیانــه حضــور دارم، امیــدوارم 
بتوانــم فــارغ از همــه پیش زمینه هــا تصویــری 
نزدیــک بــه واقعیــت از آن ارائــه دهــم تا بــه کار 

خوانندگان و اکوسیستم نوآوری ایران بیاید.

INTROسرآغاز

ما در انزوا، همسایه در حال برگزاری بزرگترین رویداد فناوری منطقه

به دنبال نامی آشنا

پوشش ویژه خبری کارنگ از بزرگ ترین نمایشگاه  فناوری جهان 

 حضور تیم رسانه ای راه کار
در جیتکس ۲۰۲۳

جیتکــس یکــی از بزرگ تریــن نمایشــگاه های فنــاوری 
و اطلاعــات در جهــان محســوب می شــود کــه برتریــن 
تولیدکنندگان فناوری جهان و منطقه را گرد هم می آورد. 
به علاوه ایــن رویداد یک پــل ارتباطی میــان فناوری های 

نوین و استارتاپ ها در سراسر جهان است.
کســب وکارها و اســتارتاپ های ایرانــی نیــز امســال بــه  
رســم هــر ســال در ایــن نمایشــگاه شــرکت می کننــد. 
امــا امســال حضــور ایرانی هــا در جیتکــس پررنگ تــر 
از ســال های گذشــته اســت؛ زیــرا پاویــون اختصاصــی 
شــرکت های دانش بنیــان ایرانــی و پاویــون ملــی ایــران 
در جیتکــس ۲۰۲۳ برپــا می شــوند. دبــی و نمایشــگاه 
جیتکس بــرای کســب وکارهای ایرانی جذابیــت زیادی 
دارد، زیرا می توانند بــا حضور در آن فرصتــی پیدا کنند 
تا دســتاوردهای خود را با دیگــر کســب وکارهای دنیا به 

رقابت بگذارند.

 کارنگ در جیتکس ۲۰۲۳
لازم به ذکر است که تیم رسانه ای کارخانه نوآوری راه کار 
نیز امسال در این نمایشــگاه حضور خواهد داشت. در 
واقع »کارنگ«، رســانه اقتصاد نــوآوری کارخانه نوآوری 
راه کار، پوشــش خبــری ویــژه ای از جیتکــس ۲۰۲۳ ارائه 
می دهد و در این راستا گفت وگوها و گزارش های متنوعی 
از کسب وکارهای ایرانی ای که در دبی فعالیت می کنند، 
تهیه می کنــد. به علاوه، بــا افرادی کــه تجربــه راه اندازی 
کسب وکار در دبی را دارند یا به دنبال کسب این تجربه 

هستند، گفت وگو و شبکه سازی می کند و تلاش دارد به 
این سؤال پاســخ دهد که دبی برای اکوسیســتم نوآوری 

ایران چه فرصت ها و آورده هایی دارد.
رضا قربانی، مؤسس کارخانه نوآوری رسانه راه کار؛ مینا 
والــی، مدیرعامــل کارخانــه نــوآوری رســانه راه کار؛ میثم 
ســلیمانی، ســردبیر کارنگ و راه پرداخت؛ رضا جمیلی، 
مدیر توســعه کســب وکار کارخانه نوآوری رســانه راه کار 
و ایمــان جلیلــی، ســردبیر اســتودیو راه کار در رویــداد 

جیتکس حضور خواهند داشت.
شــایان توجه اســت کــه ویژه برنامــه »اتــاق آبــی« نیز در 
حاشیه رویداد جیتکس روز دوشنبه ۲۴ مهرماه منتشر 
می شــود. »اتاق آبی« برنامــه گفت وگومحور و چالشــی 
استودیو راه کار با اجرای میثم سلیمانی است. افزون بر 
این، فصل دوم »شاید موافق نباشید« هم در نمایشگاه 
جیتکس کلیــد می خــورد و هر روز شــاهد یک قســمت 
از ایــن برنامه در حاشــیه نمایشــگاه جیتکــس خواهیم 
بود. برنامه »شــاید موافــق نباشــید« نیز با اجــرای رضا 
جمیلی، هر هفته در اســتودیو راه کار منتشــر می شود و 
فصل اول آن اخیراً به پایان رســیده است. به علاوه، تیم 
رســانه ای راه کار از حامیان رســانه ای رویداد پرشین  تک 
سامیت اســت. این رویداد نیز در حاشــیه جیتکس در 
۲۵ مهرماه برگزار می شود. در پرشین تک سامیت فعالان 
اکوسیستم فناوری و اســتارتاپی ایرانی حضور خواهند 
داشت و در مورد هوش مصنوعی، متاورس و فین تک به 

گفت وگو می پردازند.

صاحب امتیاز و مدیرمسئول: مینا والی
سردبیر: میثم سلیمانی

 تحریریه: رضا امیرزاده، راضیه مینایی
 بهناز ملکی، مهران امیری
عبدالله مقدمی، عباس عین علی
 ترانه احمددوست
ویراستار: یلدا شایسته فر
مدیرهنری: روح اله گیتی نژاد

مدیرفنی: علیرضا کیوان
صفحه آرا: حمید ابراهیمی

عکس:  نسیم اعتمادی، مریم سعیدپور
شبکه های اجتماعی: محمدحسین 

صیادی نژاد، حانیه همتی
چاپ: هنر اشکان

نشانی:  تهران، جنت آباد جنوبی، خیابان لاله 
غربی، خیابان حدیث، کوچه حدیث دوم، پلاک ۸

karangweekly.ir :وب سایت

K A R A N G

شماره 117  | ۲۳ مهر 14۰۲  |  سال سوم  |  کارنگ؛ هفته نامه اقتصاد نوآوری ایران

مینا والی
 مدیرمسئول

@mina_vali



شــــــــــــــمــــــــــــاره 117
23 مـــــــــــــــــــــــهر 1402
ســــــــــــــــــــــــــــــال سوم

KARANG

3

نظرها و خبرها
V I E W S

A N D
N E W S

NEWSخبر

افزایش سقف تسهیلات 
قرض الحسنه ضروری

با تصویب شورای پول و اعتبار سقف فردی 
تســهیلات قرض الحســنه ضــروری بــرای 
اشخاص حقیقی و حقوقی افزایش یافت. 

بیشترین سهم سپ
در ابزار تراکنش دار 

شرکت پرداخت الکترونیک سامان )سپ( 
در جدید ترین گزارش شــاپرک، بیشترین 
ســهم در ابزارهای تراکنــش دار اینترنتی و 

موبایلی را به خود اختصاص داد.

لرستانی مدیرعامل آپسان شد
با تصویب هیئت مدیره شــرکت 
آپسان )آسان پرداز توسن(، آرش لرستانی 
به عنوان مدیرعامل این شرکت منصوب و 

جایگزین احمد افتخاری شد.

تفاهم نامه مبین نت و بنیان 
نوآوری هوش مصنوعی 

مراســم تفاهم نامــه همــکاری شــرکت 
مبین نت و بنیان نوآوری هوش مصنوعی 
بــا موضــوع توســعه اکوسیســتم تحــول 
دیجیتال و تولید محصولات مبتنی بر این 

فناوری برگزار شد. 

جیتکس ۲۰۲۳ روز دوشــنبه ۲۴ مهرماه شــروع می شود؛ 
بخــش اســتارتاپی اش امــا از امــروز. ایــن چهل وســومین 
جیتکس تاریخ اســت. با توجه به اینکه جیتکس از سال 
۱۹۸۱ شروع شده، اگر سالی یک جیتکس برگزار می شد،  

امسال باید چهل وچهارمین دوره اش می بود؛ 
ولی یکــی کمتر اســت؛ بــه خاطر آن ســالی که 
کرونا رویدادهــا را یکی پــس از دیگری تعطیل 
می کــرد؛ همــان کرونایــی کــه ســبیت را بــرای 

همیشه خاموش کرد.
اگــر از آن ســال های ســیاه بپریــم؛ ۴۴ ســال 
استمرار در برگزاری یک رویداد به تنهایی قابل 
تحسین است، بماند که هر سال چیزی به این 
رویــداد اضافه شــده و در چهل وســومین دوره 
قوی تر از همیشــه بازگشــته اســت. سال های 
کرونــا تأثیــر غیرقابــل انکاری بــر کیفیــت این 

رویداد گذاشــته بود، ولی حالا به نظر می رسد با رویدادی 
طــراز اول در ســطح جهان روبــه رو هســتیم. رویــدادی که 
در خاموشــی ســبیت آلمــان کمــاکان بــه مســیرش ادامه 
 CES بارسلونا و MWC داده و پابه پای رویدادهایی مانند

لاس وگاس به قبلــه فناوری و نوآوری تبدیل شــده اســت. 
گفته می شود امسال بیش از ۱۷۰ هزار نفر در این رویداد 
مشــارکت خواهند داشــت. ۱۷۰ هزار نفر در زبــان راحت 
می چرخد؛ وگرنــه آنهایی که رویــدادی در ابعاد چند صد 
برابر کوچک تــر برگــزار کرد ه اند هــم می دانند 
که به همین سادگی نیست برگزاری رویدادی 
در این ابعاد. همین موضوع به پاشنه آشــیل 
رویداد هم تبدیل شده است. شاید در پاسخ 
به همیــن انتقادها بوده که امســال جیتکس 
گلوبــال تغییرات جدی را شــروع کرده اســت. 
مثلاً برای اولین بار جیتکس در دو مکان برگزار 
می شود؛ بخش اصلی در مرکز تجارت جهانی 
دبــی و بخــش اســتارتاپی بــا عنــوان »نــورث 

استار« در »دبی هاربر« یا بندرگاه دبی.
در بازدیدی کــه امروز بــا همکارانــم در راه کار از 
محل برگــزاری نورث  اســتار داشــتیم، به وضــوح معلوم بود 
که با بخش اســتارتاپی بزرگ تر از گذشــته روبه رو هستیم. 
بخش بنــدی محتوایــی رویــداد در نــگاه اول جلــب توجــه 
می کنــد. جالــب اســت کــه در بزرگ تریــن رویــداد فنــاوری 

خاورمیانــه و شــمال آفریقــا، بخش هایــی مســتقل بــرای 
فین تک و بلاکچین داریم. در سال های گذشته فناوری های 
مالی و اکوسیستم رمزارز رشد قابل توجهی داشته اند و در 
نتیجه شاهد این هستیم که رویدادهای متنوعی برای آنها 
شکل گرفته است. برگزارکنندگان جیتکس هم متوجه این 
تغییرات بوده اند و بــا طراحی بخش هایی مســتقل در دل 

رویداد به استقبال این بازیگران نوظهور رفته اند.
فردا بخش اســتارتاپی رویداد جیتکس شــروع می شود و 
پس فردا هم بخش اصلی جیتکس. بخش اســتارتاپی تا 
روز چهارشــنبه ادامــه دارد و بخــش اصلی تــا روز جمعه. 
روز چهارشــنبه گردهمایــی ایرانیــان را داریم کــه به نوعی 
بخش دولتــی حاضر در جیتکــس را نمایندگــی می کنند 
و روز پنجشــنبه هــم گردهمایی »پرشــین تک ســامیت« 
را خواهیــم داشــت کــه بخــش خصوصــی را نمایندگــی 
می کنند. احتمالاً امســال جیتکس پرمحتوایی را شــاهد 
خواهیم بود. در روزهای آینده ســعی می کنــم در حداکثر 
۵۰۰ کلمه از ایــن رویداد با شــما صحبت کنم. پیشــنهاد 
می کنم یادداشت ها و گزارش های همکاران من در کارنگ 

را هم دنبال کنید.

یادداشت اول از هفت یادداشت در حال و هوای جیتکس 

بهارفناوریدرپاییزفصلها

هشتمین دوره یک رویداد استارتاپی در حاشیه جیتکس ۲۰۲۳ برگزار می شود

اکسپند نورث استار؛ جایی برای درخشش استارتاپ ها
رویداد اکسپند نورث استار که قبلاً با نام »جیتکس فیوچر 
استارز« شناخته می شــد، یک رویداد استارتاپی است که 
ســالانه در بندر دبی برگزار می شــود. اکســپند نورث استار 
بخشی از نمایشگاه جیتکس گلوبال اســت و استارتاپ ها 
را در مقابل متخصصان صنعــت، از بیش از ۱۰۰ کشــور به 
نمایش می گذارد. این رویداد بنیان گذاران، ســرمایه گذاران 
خطرپذیر و رهبران فناوری را گرد هم مــی آورد و مکانی برای 
درخشش استارتاپ ها و رشد آنها فراهم می کند. این رویداد 
از سال ۲۰۱۶ با عنوان جیتکس فیوچر استارز در نمایشگاه 
جیتکس شــروع بــه کار کــرد و در ســال ۲۰۲۱ مرکــز تجارت 
جهانی دبی اعــلام کرد که ایــن رویداد به نورث اســتار دوبی 
تغییر نام می دهد. اکســپند نورث استار امســال از ۱۵ تا ۱۸ 
اکتبر با میزبانی اتاق اقتصاد دیجیتال دبی برگزار می شود. 
در طول این چهار روز از بهترین استارتاپ ها از سراسر جهان 
با هدف جــذب ســرمایه گذار و جمع آوری ســرمایه رونمایی 
می شود. بیش از ۷۰ نفر از بنیان گذاران یونیکورن های مطرح 
جهان این اســتارتاپ ها را ارزیابــی و نظرات خــود را در مورد 
آنها اعلام می کنند. استارتاپ هایی که در این رویداد شرکت 
می کننــد از حوزه هــای مختلفــی ماننــد هــوش مصنوعی، 
بلاکچین، تجارت الکترونیک، فین تک، هلث تک، مارتک، 

رباتیک، توریسم، نرم افزار، اقتصاد خلاق و غیره هستند. 

 حضور 1۰۰ استارتاپ و ۹۰۰ سرمایه گذار
در ایــن رویــداد ۱۰۰ اســتارتاپ، ۹۰۰ ســرمایه گذار، هشــت 
اســتیج و ۲۵۰ ســخنران شــرکت خواهنــد کــرد. از جملــه 
سخنرانان برجسته ای که در آن شــرکت می کنند، می توان 
به »سباستین بورگت«، بنیان گذار و مدیرعامل سندباکس؛ 
»فمکه آنــا ون زانتن«، مدیــر گروه فنــاوری و ســرگرمی متا؛ 
»جف مگیونکالدا«، مدیرعامل کورســرا و »نیک فاســتر«، 
مدیــر ســابق طراحــی گــوگل ایکــس اشــاره کــرد. برخــی از 

اعضای اکوسیستم نورث اکسپند استار نیز سازمان توسعه 
صنعتی ملل متحد، شــورای نوآوری اروپا، سعودی آرامکو، 
مایکروسافت، آژانس تجارت ایتالیا و آریزونا کامرس آتوریتی 
هســتند. در این کنفرانــس در مــورد روند ســرمایه گذاری و 
آنچه سرمایه گذاران به دنبال آن هستند، صحبت می شود 
و بنیان گذاران یونیکورن های مطــرح جهان، تجربیات خود 
را به اشــتراک می گذارنــد. تیم های اســتارتاپی نیــز در مورد 

استراتژی های توسعه و رویکردهای نوآورانه می آموزند.
استیج نورث استار رایزینگ بینش ها و راهبردهای کاربردی 
به بنیان گذاران، سرمایه گذاران و تیم هایی ارائه می دهد که در 
مراحل ابتدایی تر قرار دارند و از تجربه کمتری برخوردارند. 
این استیج به مخاطبان خود کمک می کند پتانسیل رشد 
بیشتر کســب وکار خود را مهیا کنند. محورهای بحث این 
استیج در مورد یادگیری از شکست، تشکیل تیم و مدیریت 
فرهنگ شرکت، ایجاد کسب وکار در امارات متحده عربی و 
طرح ریزی و رسیدن به اهداف است. استیج اسپات لایت نیز 

برای رونمایی از جدیدترین بخش ها و روندهای اســتارتاپی 
طراحی شــده اســت. برخی از محورهای اصلی این استیج 
فناوری های نوین، فناوری های تأثیرگذار و فین تک هستند. در 
این استیج هیئت هایی از ژاپن، هند، برزیل، آفریقا و امارات 

حضور خواهند داشت.

 در نورث استار ۲۰۲۲ چه گذشت؟
لازم به ذکر است که ســرمایه گذاری در نورث استار ۲۰۲۲ از 
سه میلیارد دلار عبور کرد و توانست رکورد جدیدی در تأمین 
مالی منطقه و سرمایه گذاری مستقیم دولت ثبت کند. در 
سال گذشته ۵۶۱۰۰ نفر از خاورمیانه، ۳۵۷۰۰ نفر از آفریقا، 
۳۴۰۰۰ نفر از آسیا، ۳۰۶۰۰ نفر از اروپا و ۱۳۶۰۰ نفر از آمریکا 
از این رویداد بازدید کردند. افزون بر این، سال گذشته ۲۴۰۰ 
جلســه ســرمایه گذاری بین اســتارتاپ ها و ســرمایه گذاران 
خطرپذیر برگزار شد. ۱۲۰۰ جلسه خرید هم بین استارتاپ ها 

و شرکت ها و دولت شکل گرفت.

رضا قربانی

@mediamanager_ir
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رويداد
E V E N T

در حاشــیه رویــداد جیتکــس بــرای نخســتین بار رویــداد 
»پرشــین  تک ســامیت« نیز در ۲۷ مهر برگزار خواهد شد. 
در این رویداد فعالان اکوسیســتم فناوری اطلاعات ایران از 

سراسر دنیا گرد هم خواهند آمد.
مصطفی ثابتــی، مشــاور تحول دیجیتــال و نــوآوری و یکی 
از ســخنرانان رویــداد پرشــین تک ســامیت، در گفت وگــو 
با »کارنــگ« از چرایــی برگزاری ایــن رویــداد بــرای ایرانیان و 
فارســی زبانان می گویــد. شبکه ســازی و ایجــاد ارتبــاط بین 
متخصصــان و شــرکت های فنــاوری اطلاعــات و نوآورانــه 

داخلی و همتایان فارسی زبان خارج از کشــور، از مهم ترین 
و اصلی تریــن اهداف رویداد پرشــین تک ســامیت شــمرده 
می شود. همچنین این رویداد به بازدیدکنندگان فارسی زبان 
کمک می کند دید جامعی از نمایشگاه جیتکس به دست 

آورند.

 ارائــه دیــد جامــع بــه بازدیدکننــدگان از 
جیتکس 

ثابتــی در خصــوص اهداف برگــزاری ایــن رویــداد توضیح 

می دهــد: »رویــداد پرشــین  تک  ســامیت اولین  بار اســت 
که برگزار می شــود؛ دلایل مختلفــی برای برگــزاری چنین 
رویدادی وجــود دارد. برای مثال همه ســاله تعداد بســیار 
زیــادی از مدیــران و کارشناســان حــوزه فنــاوری اطلاعات 
ایران به نمایشگاه جیتکس می آیند؛ اما معمولاً چون در 
مدت زمان دو یا ســه  روز بــه دیدن این نمایشــگاه می آیند 
و جیتکــس هم نمایشــگاهی بزرگ و گســترده اســت و از 
طــرف دیگر نیــز زبــان نمایشــگاه انگلیســی اســت و برای 
برخی مشکل ارتباطی به وجود می آید، در نتیجه انتقال 

شـــــبکهســــازی
بینمتخصصانداخلیوخارجی

مصطفی ثابتی یکی از برگزارکنندگان رویداد پرشین تک سامیت از دلایل برگزاری آن می گوید

پرشین تک سامیت 
 همزمان با جیتکس

برگزار می شود 

دورهمی فعالان 
اکوسیستم فناوری 
فارسی زبانان جهان

همایش »پرشین تک سامیت«، به عنوان 
یک رویداد سالانه بزرگ در حوزه فناوری، 
همزمــان بــا رویــداد جیتکــس و بــا هدف 
توســعه کســب وکارها ی فارســی زبان از 
طریــق ایجــاد شــبکه ای از فعــالان و 
علاقه مندان ایــن حوزه در تاریــخ ۱۹ اکتبر 
از ســاعت ۱۷ الــی ۲۱ برگــزار خواهد شــد. 
برگزارکنندگان این رویداد عنوان کرده اند 
که این دورهمی و شام فعالان اکوسیستم 
فناوری فارسی زبان قصد دارد فعالان این 
حوزه را از سراســر دنیا به یکدیگر نزدیک 
و فضایی برای تبادل اطلاعــات، تجارب و 
فرصت های جدید در زمینه  فناوری فراهم 
کند. طه تهرانی، عظیم ربیع زاده، مصطفی 
ثابتــی، مصطفــی مرشــدی و همچنیــن 
مجموعه های »عصرانه راه کار« و »شورای 
بازرگانــی ایرانیــان دوبــی« برگزارکنندگان 
ایــن همایــش هســتند. همچنیــن پوریــا 
حــداد، مصطفــی ثابتــی، مهــگل ثابــت، 
مصطفی مرشــدی، کیوان محیــط مافی، 
هاجر سعیدی نژاد، طه تهرانی، جواد بهره، 
رضا قربانی، عماد قائنی، محمد رحمانی، 
مهــدی رجبــی و عظیــم ربیــع زاده در این 
برنامه سخنرانی خواهند کرد. سایت این 
همایــش از صاحبان کســب وکارهایی که 
می خواهند از جدیدترین تغییرات دنیای 
فنــاوری و تأثیــر آن در کســب وکار مطلــع 
شــوند و همچنین افرادی که تمایل دارند 
بــا ســرمایه گذاران ایــن حــوزه یــا مجریان 
حرفــه ای توســعه کســب وکار ارتبــاط 
برقرار کنند، به عنــوان افرادی نــام برده که 
شرکت در این همایش می تواند برای آنها 
مناســب باشــد. از حامیــان ایــن رویــداد 
می تــوان UNFXBIT، UNFXCOIN و 
جی اس اس را نام برد. همچنین »کارنگ« 
و »استودیو راه کار« نیز از حامیان رسانه ای 
این دورهمی فعالان اکوسیستم هستند.  
نمایشــگاه جیتکس امســال از تاریخ ۲۴ 
الی ۲۸ مهرمــاه برگزار خواهد شــد. بیش 
از چهار دهه است که جیتکس به عنوان 
رویدادی که کسب وکارها، سرمایه گذاران 
و علاقه منــدان به صنعــت فنــاوری در آن 
حضــور پیــدا می کننــد، برگــزار می شــود. 
امسال نیز قرار است چهل و سومین دوره 
این نمایشــگاه در ابعــادی گســترده تر در 
مرکز تجــارت جهانــی و بندر دوبــی برگزار 

شود. 
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رويداد
E V E N T

اطلاعــات به صــورت کامــل صــورت نمی گیــرد و بازدیــد از 
نمایشــگاه حالتــی توریســتی می یابــد و بازدیدکننــدگان 
تنها از جلوه های بصری نمایشگاه بهره می برند. واقعیت 
این است که چنین بازدیدی از نمایشــگاه نمی تواند برای 
به روزرسانی کسب وکارهای مدیران و بازدیدکنندگان ایرانی 

کمک کننده باشد.«
او در ادامه می افزاید: »بــا در نظرگیری تمامی این نکات 
ما به این نتیجه رسیدیم که از تمام موضوعات اصلی که 
در جیتکس وجود دارد، مثل بلاکچین، متاورس، هوش 
مصنوعی و فین تک متخصصانی را در قالب چهار پنل 

گرد هم آوردیم تا آنها برای شــرکت کنندگان 
در رویداد پرشین  تک  سامیت از موضوعات 
و فرصت هــای جذابــی کــه در جیتکــس 
وجــود داشــته، بگوینــد. آنهــا در خصــوص 
اینکــه کدام یــک از فناوری هــای ارائه شــده 
در جیتکــس قابلیــت اســتفاده در ایــران را 
دارد، صحبت خواهند کــرد و همچنین یک 

جمع بندی از فین تک خواهند داشت.«
ثابتــی در ادامــه دربــاره زمــان برگــزاری رویــداد 
می گوید: »برگــزاری ایــن رویداد یــک روز مانده 

به پایان جیتکس انجام خواهد شد، تا ضمن بازدید همگان 
از تمــام قســمت های جیتکــس، شــرکت کنندگان رویــداد 
پرشین  تک  سامیت بتوانند بعد از دریافت اطلاعات، دوباره 
به غرفه  مورد نظر خود مراجعه کنند و بازدید جامع و کاملی 
داشــته باشــند. از آنجا که اعضای این پنل ها نیــز هر کدام 
متخصصــان حوزه خود هســتند، دیــدگاه خود نســبت به 
وضعیت بازار را به موضوعــات جیتکس اضافه می کنند تا 

کلیتی جامع و دقیق به مخاطبان ارائه شود.«

 شبکه سازی یک نیاز است
او دربــاره مســئله ارتبــاط بیــن متخصصــان و شــرکت های 
فناوری اطلاعــات ایرانی خارج و داخل کشــور بیان می کند: 
»موضوع دیگــری که ما به عنــوان برگزارکننده بســیار به آن 
فکر کردیم، بحث تعداد بسیار بالای ایرانیانی است که برای 
توسعه کسب وکار خود در فضای خارج از ایران مشغول به 

کار شده اند.
دو نکته در ایــن خصوص وجود 
دارد؛ یکــی اینکه خــود این گروه 
برای اینکه بتوانند ارتباطات خود 
را قــوی کــرده و کسب وکارشــان 
را بــه پیــش  ببرنــد، نیازمنــد 
شبکه ســازی هســتند. نکتــه  
دیگر این اســت کــه بســیاری از 
ایرانیــان صاحــب کســب وکار 
خارج از کشــور، سال هاست که 
به ایران نیامده انــد و از ابتدا نیز 
کســب وکار خــود را در خــارج از 
ایــران شــکل داده انــد؛ مــا قصد 
داریم به این گروه نیز کمک کنیم 
تا بتوانند محصولات خود را در 
داخــل ایــران عرضــه کننــد و در 
نهایت شبکه سازی قدرتمندی 
بیــن ایرانیــان داخــل و خــارج از 

کشور در حوزه فناوری اطلاعات اتفاق بیفتد.«
او در ادامــه بیــان می کند: »با توجــه به اینکــه حامی اصلی 
ما در رویداد پرشــین   تک ســامیت، »آی بی ســی« یا شورای 
بازرگانان ایرانی مقیم امارات اســت، ســعی کردیــم آنها نیز 
در این نمایشــگاه حضور داشته باشند و با توجه به حضور 
ارزشــمندی کــه دارند به نوعــی بازار هــدف هم قــرار گیرند و 
بــه ســایر شــرکت کنندگان و بازدیدکننــدگان کمــک کنند. 
کسانی هم که تجربه تجارت بین المللی دارند، می توانند این 
تجربیات را با افراد دیگر به اشتراک بگذارند تا افرادی که برای 
ورود به بازار جهانی در حال اقدام هســتند از این تجربیات 

بهره ببرند.«

 وجود یک اکوسیســتم فناوری اطلاعات در 
خارج از ایران مثبت است

در بخش دیگری از گفت وگوی کارنگ با ثابتی، او در خصوص 
امکان ایجــاد یک اکوسیســتم فنــاوری اطلاعــات ایرانی در 
خارج از کشور توضیح می دهد: »در مورد اینکه اکوسیستم 
فناوری در خــارج از ایران شــکل خواهد گرفت، هیچ شــکی 
وجــود نــدارد، زیرا مهاجــران به خصــوص در زمینــه فناوری 
اطلاعات روزبه روز در حال افزایش هستند. مهاجرت بیش 
از اندازه متخصصان در کشور باعث خالی شدن بدنه فناوری 
اطلاعــات در ایــران می شــود، امــا شــکل گیری اکوسیســتم 
فناوری در خارج از کشــور به نوعی کمک کننده 

خواهد بود.«
او در توضیــح ایــن موضــوع می گویــد: »اگــر 
اکوسیســتم فنــاوری در خــارج از ایــران شــکل 
بگیرد، مزیت هایــی دارد و آن هم این اســت که 
می توانیــم امیدوار باشــیم متخصصــان  ما که 
از کشور خارج می شــوند به جای کار کردن برای 
یک شــرکت خارجــی، کســب وکار ایرانــی خود 
را تنها بــا جابه جایی و قــرار گرفتــن در محیطی 
دیگر ادامــه دهند. این بــه معنای آن اســت که 
صنعت فناوری اطلاعات ما از بین نمی رود و فقط در فضایی 

بین  المللی به کار خود ادامه خواهد داد.«
ثابتی می افزاید: »اکوسیستم خارجی در دو جهت می تواند 
با اکوسیستم داخلی در ارتباط باشد؛ یکی به لحاظ تأمین 
نیروی انســانی خود و دیگری تأمیــن نیاز نرم افــزاری داخل 
کشــور. مهم این اســت که این رویــداد باعث شبکه ســازی 
خواهد شد و متخصصان با وجود خروج از کشور می توانند 
یکدیگر را پیدا کرده و با هم همکاری کنند و در داخل و خارج 
همچنان همکاری بین متخصصان وجود داشته باشد؛ برای 
مثال کسانی که خارج از ایران هستند، بتوانند از نرم افزارهای 
تولیدشــده توســط متخصصــان داخلــی اســتفاده کنند و 
متخصصان خارج از کشور هم بتوانند بازار خود را در داخل 
ایران بدون محدودیت های داخلی حفظ کنند و از طرفی هم 

به بازار بین  المللی نیم نگاهی داشته باشند.«

 پرشــین  تک ســامیت؛ رویــداد خصوصــی و 
غیردولتی 

او به عنــوان آخریــن نکتــه در 
گفت وگو با کارنگ بیان می کند: 
»نکتــه ای کــه در حــوزه فنــاوری 
اطلاعات وجود دارد این است که 
وقتی شــرکت ها یا متخصصان 
مــا در فضــای بین المللــی قــرار 
می گیرنــد، مجبــور هســتند بــا 
رقبــای بزرگ تری رودررو باشــند 
و بــا اســتانداردهای بین  المللــی 
هماهنــگ شــوند و این مســئله 
باعــث می شــود مــا در حــوزه 
ســخت افزاری و نرم افــزاری قوی 

شویم.«
نکته اصلی در مورد پرشین   تک 
سامیت این است که این رویداد 
یــک رویــداد کامــلاً خصوصــی 
است و هیچ نهاد دولتی رسمی پشت آن نیست و هیچ قصد 
سیاســی ای ندارد و با نگاهی کاملاً تخصصی شــکل گرفته 
است. ارزش اصلی این رویداد برای ما شبکه سازی ای است 
که اتفاق می افتد. همچنین ســعی کرده ایم با ارتباطاتی که 
در داخل امارات داریم، حداقل هزینه را از شرکت کنندگان 
دریافت کنیم و بیشتر هزینه های رویداد از طریق اسپانسرها 

تأمین شده است.
همچنین علاوه بر چهار پنل رویداد، در بخشی از این رویداد 
به کمک مؤسســه مشــاوره مدیریت ایلیا، گزارشی مبتنی 
بــر داده از تحلیل بــازار حــوزه فنــاوری اطلاعــات در منطقه 

خاورمیانه به مخاطبان ارائه خواهد شد.«

مدیرعامل تاپین از فرصت های یک رویداد برای کسب وکارهای 
ایرانی می گوید 

جیتکس؛ فرصتی برای جذب سرمایه

DISCUSSIONبحث

چهل و ســومین نمایشــگاه جیتکــس از ۲۴ تا ۲۸ 
مهرماه در مرکز تجارت جهانی دبی برگزار می شود. 
برخی از کسب وکارهای ایرانی نیز در کنار شرکت ها 
و اســتارتاپ های ســایر کشــورهای جهــان در این 
رویداد حضــور پیدا می کننــد. اما حضــور در این 
رویداد چــه فوایــدی برای یــک کســب وکار ایرانی 

می تواند داشته باشد؟
مهرداد ملک محمدی، مدیرعامل شــرکت تاپین 
در خصوص اینکه کسب وکارهای ایرانی می توانند 
چه استفاده ای از رویداد جیتکس داشته باشند، 
به »کارنگ« می گوید: »جیتکس می تواند فضایی 
باشد که کسب وکارها در آن با اکوسیستم جهانی 
و نحوه فعالیت استارتاپ ها در سایر کشورها آشنا 
شوند و نمونه های موفق یا شکست خورده حوزه ای 
را که خودشــان در آن فعال هســتند، ببیننــد و از 

تجربه های جهانی در این زمینه استفاده کنند.«
او ادامــه می دهد: »از ســویی این رویــداد فرصت 
مناســبی اســت کــه کســب وکارها در آن بــا 
ســرمایه گذارانی که در حــوزه بین المللی فعالیت 
می کننــد آشــنا شــوند و بتواننــد بــا مطرح کــردن 
ایده ها و معرفی کســب وکار خود جذب ســرمایه 

داشته باشند.«
برخــی کســب وکارهای ایرانــی به دلایــل مختلف 
تصمیم گرفته اند که فعالیت خود را در دبی ادامه 
دهنــد. ملک محمــدی بــه ایــن ســؤال که آیــا این 
مجموعه ها می توانند در آنجا یک اکوسیستم از 
کسب وکارهای ایرانی ایجاد کنند، پاسخ می دهد: 
»به نظر بحث اکوسیســتم ایرانــی در یک فضای 
بین  المللــی؛ آن هــم در یــک کشــور ثالــث خیلی 
موضوعیت نخواهد داشت. وقتی آنجا این امکان 
فراهم است که یک کسب وکار به بازار آزاد متصل 
شــود و از ظرفیت هــا و امکانات جهانی اســتفاده 
کند، دیگر لزومی ندارد که افراد بخواهند در چنین 

فضایی یک اکوسیستم ایرانی را شکل دهند.«

می توانیم یک سرویس دهنده در 
بازار جهانی باشیم

یکی از بزرگ ترین چالش های کســب وکارهای 

داخلی به ویژه در حوزه نــوآوری موضوع جذب 
ســرمایه اســت. آیــا جیتکــس در ایــن زمینــه 
می توانــد فرصتــی جدیــد بــرای اکوسیســتم 
فراهم کند؟ مهرداد ملک محمدی در پاسخ به 
این سؤال و با اشاره به اینکه یکی از مشکلات 
کســب وکارهای فعــال در ایــران عــدم امــکان 
داشتن درآمدهای  دلاری است، اظهار می کند: 
»نمایشــگاه هایی ماننــد جیتکــس فرصــت 
خوبــی هســتند کــه بتوانیم بــا حضــور در آنها 
توانایی ها و زیرساخت های خودمان را به دیگر 
کشــورهای جهان معرفی کنیم و به یک کشور 

سرویس دهنده در این بازار تبدیل شویم.«
او معتقد اســت با توجــه به اینکــه ارزش پولی 
ما در ایــران بســیار پایین اســت، ایــن موضوع 
می تواند بــرای شــرکت های خارجی یــک آیتم 
جــذاب باشــد کــه بتواننــد از نیــروی انســانی 
توانمندی کــه در داخل کشــور فعال اســت، با 

قیمتی مناسب استفاده کنند.
ظرفیت هــای  از  اســتفاده 

ایرانیان خارج نشین
مدیرعامــل تاپیــن دربــاره اینکــه آیــا نیروهای 
متخصصی کــه به هــر نحــوی از کشــور خارج 
شده اند، امکان این را دارند که به اکوسیستم 
داخلی ایران متصل باشند، می گوید: »اتفاقی 
کــه بعد از خــروج افــراد از کشــور می افتــد این 
اســت کــه ایــن افــراد اغلــب از ماهیــت خــود 
به عنوان منابع انســانی در حوزه کار عملیاتی 
خارج می شوند و ارتباط شان با کسب وکارهای 
داخلــی بیشــتر جنبــه مشــاوره ای بــه خــود 
می گیــرد. البتــه در این ارتبــاط امــکان انتقال 
فناوری هــا و نوآوری هایــی کــه در جهــان اتفاق 
می افتد، به داخل کشــور فراهم است و از این 
طریــق به بومی ســازی ایــن دانش ها و توســعه 
آن در داخــل کمــک می شــود. از ســویی ایــن 
افــراد می توانند نقــش دیگــری هم ایفــا کنند 
کــه آن بحــث بازاریابــی و معرفــی خدمــات و 
محصــولات داخلی بــه کســب وکارهای خارج 

از کشور است.

 وقتی شرکت ها یا 
متخصصان ما در 

فضای بین المللی قرار 
می گیرند، مجبور 
هستند با رقبای 

بزرگ تری رودررو 
باشند و این مسئله 
باعث می شود ما در 

حوزه سخت افزاری و 
نرم افزاری قوی شویم

بهناز ملکی
  

Info
@Karangweekly.ir
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طه تهرانی از برگزارکنندگان رویداد پرشین تک سامیت از فرصت های جدید جیتکس 
برای ایرانیان می گوید

ایرانیان بســیاری قصد دارند در رویداد امسال جیتکس 
واقع در شهر دوبی امارات شرکت کنند. رویداد جیتکس 
عرضه کننده جدیدترین فناوری هایی اســت که حتی در 
جهان نیز پیشــرو به شــمار می آیند، اما این رویــداد برای 

ایرانیان چه دستاوردی به دنبال خواهد داشت؟
همزمان با جیتکس در روز ۲۸ مهرماه رویداد »پرشین تک 
سامیت« توسط شورای بازرگانان فارسی زبان امارات برگزار 
می شــود. هدف اصلی این رویــداد در واقــع ارائه یک دید 
جامع و کامل از برگزاری جیتکس اســت تا فارسی زبانان 
تنها با بازدید از ظاهر نمایشگاه از آن خداحافظی نکنند 
و بتوانند ضمن داشــتن نگاهی عمیق به مسائل آن، کار 

جذب سرمایه یا شبکه سازی را نیز انجام دهند.
»طه تهرانــی« یکــی از فعــالان حــوزه فنــاوری در دوبی از 
برگزارکننــدگان و ســخنرانان پنــل در رویداد پرشــین  تک 
ســامیت اســت کــه در گفت وگویــی مفصــل بــا میثــم 
ســلیمانی، ســردبیر رســانه های آنلایــن راه کار در برنامــه 

»اتاق آبی« به بررسی فرصت های جیتکس و پرشین تک 
سامیت برای ایرانیان پرداخته است. 

 امــارات؛ امکانــی بــرای رشــد فنــاوران 
فارسی زبان

طه تهرانی در این گفت وگو درباره پتانســیل امارات برای 
فنــاوران ایرانــی می گویــد: »یکــی از نــکات مهمی کــه در 
خصوص جیتکس وجود دارد، محل برگزاری آن اســت. 
امــارات چنــد ســالی اســت کــه خــود را در حــوزه فنــاوری 
به عنوان کشوری پیشرو معرفی کرده است. فناوری هایی 
که امروزه در جهان استفاده می شوند، حداقل پنج سال 
زودتر در امارات بهره برداری می شــوند و می توان گفت از 
این لحــاظ امــارات از دیگر کشــورهای دنیا جلوتر اســت. 
حال فناوری هایی که در جیتکس ارائه می شوند، نسبت 
به فناوری هایی که در امارات مورد استفاده قرار گرفته اند 

نیز پیشرو به حساب می آیند.«

 جیتکس؛ بستری برای الهام نوآوران
در ادامه تهرانی درباره بهره ای که فناوران و نوآوران ایرانی 
می تواننــد از فضــای پیشــرو امــارات و جیتکس داشــته 
باشند، توضیح می دهد: »نخســتین موردی که می توان 
به آن اشــاره کــرد،  موضــوع ایده گرفتن اســت. در مرحله  
دیگر باید بگوییم با بودن در فضای تجاری امارات به  عنوان 
کشــوری پیشــرو در زمینــه فناوری ایــن دریافــت حاصل 
خواهد شــد که دنیا به دنبال محصولی پیچیده نیست، 
بلکه به دنبال محصولی اســت که کارایی مفیدی داشته 
باشــد. ســادگی و کاربردی بودن محصول باعث می شود 
بیشتر مورد توجه قرار بگیرد، زیرا نکته دیگری که در این 

موضوع وجود دارد، درآمدزایی ساده است.«
طه تهرانی درباره امــکان ارائه محصولات فناوران داخلی 
در خارج از کشــور می افزایــد: »قطعاً برای ایــن کار چنین 
فضایــی وجــود دارد و حتــی ایرانیانــی کــه خــارج از ایران 
هستند هم حضور پیدا می کنند و محصولات خود را ارائه 

ازجــــذبســــرمایه
تاافــــزایشاعتــــمادبهنفسدرکســــبوکار

دومین دوره نمایشگاه 
ایتکس برگزار شد

 مهاجرت و تمایل
به کار پاره وقت 

ایتکــس  نمایشــگاه  از  دوره  دومیــن 
بــا همــکاری دانشــگاه شــریف، حمایت 
معاونت علمی و فناوری ریاست جمهوری 
و ســازمان فنــاوری اطلاعات بــا محوریت 
کسب وکارهای مرتبط با فناوری اطلاعات 

و ارتباطات برگزار شد. 
٣۵ شــرکت حاضــر در ایــن نمایشــگاه، 
بودنــد.  بازدیدکننــدگان  میزبــان 
بازدیدکننــدگان دومیــن دوره نمایشــگاه 
ایتکس عموماً دانشجویان دانشگاه  های 
مختلــف بودنــد کــه بــرای آشــنایی بــا 
اکوسیســتم فنــاوری اطلاعــات کشــور و 
شرکت ها و استارتاپ هایی که در این حوزه 
فعالیت می کنند و همچنین ارسال رزومه 
برای کار های عموماً پاره وقت از آخرین روز 

نمایشگاه بازدید کردند.
غرفــه داران  گفته هــای  اســاس  بــر 
نمایشــگاه، بیشــتر بازدیدکنندگانــی 
که برای ارســال رزومه به ایتکس ۲۰۲۳ 
آمــده بودنــد، متقاضــی موقعیت های 
شغلی حوزه برنامه نویسی و سایر امور 
فنی؛ آن هم بیشــتر به صورت پاره وقت 
بودنــد. یکــی از غرفــه داران در این بــاره 
توضیــح داد کــه در ســه روز نمایشــگاه 
به دفعات بــا تقاضای موقعیت شــغلی 
برنامه نویســی پاره وقــت مواجــه شــده 
اســت. او گفــت وقتــی از متقاضیــان 
می پرســیدم چه آینده ای را برای شغل 
برنامه نویسی پاره وقت متصور هستید 
یا به چــه دلیل متقاضی ایــن موقعیت 
ً یــک پاســخ  شــغلی هســتید، اکثــرا
مشترک را می شنیدم: »برنامه نویسی 
بلــدم و چــون قصــد مهاجــرت دارم، 
به دنبال کاری هستم که هم نیاز مالی ام 
را تأمین کند و هم بتوانــم در کنار آن به 

کارهای مهاجرتم برسم.«
کارخانــه نــوآوری رســانه راه کار، شــرکت 
شــاپرک، آســیاتک، رایتل، یکتانت، یکتا 
ققنوس پارس، گروه ســولیکو، گــروه کاله، 
گروه توسعه فناوری زعیم، صنایع تولیدی 
کروز، شــتاب دهنده تریگ آپ، سایکت، 
امن افزارگستر شریف، پارک علم و فناوری 
دانشگاه شریف، سازمان فناوری اطلاعات 
ایــران و... از جملــه غرفه داران نمایشــگاه 

ایتکس ۲۰۲۳ بودند.
پرداخــت  راه  انتشــارات  کتاب هــای 
بــه مناســبت نمایشــگاه ایتکــس تــا روز 
بیســت وپنجم مهرمــاه بــا کــد تخفیــف 
۳۰درصــدی ITEX2023 در دســترس 

عموم قرار دارد.

NEWSخبر
I N T E R V I E W
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می دهند. البته مهم اســت محصولی کــه ارائه می دهید 
کارایی داشــته باشــد و نیاز کســب وکاری را برطــرف کند. 
نکات دیگری کــه شــرکت  کنندگان در نمایشــگاه باید به 
آن توجــه کننــد، پیگیــری کســب وکارهایی اســت کــه در 
نمایشگاه با آنها آشنا شده اند و محصول نوآورانه خود را 
ارائه داده اند؛ ضمن اینکه کسب وکارها در تولید محصول 

خود باید استانداردهای بین  المللی را رعایت کنند.«

 امکان تشــکیل اکوسیســتم فارســی زبان 
در امارات

طــه تهرانــی دربــاره امــکان و چگونگــی تشــکیل یــک 
اکوسیســتم فارســی زبان در امــارات عنوان می کنــد: »در 

خصــوص مهاجــران ایرانــی 
داخل امارات باید بگویم برخی 
از آنهــا حــدود ۴۰ تــا ۵۰ ســال 
اســت کــه در امــارات حضــور 
دارند و کسب وکارهای قدیمی 
با ریشه های خانوادگی را اداره 
می کننــد و نگاهــی ســنتی بــه 
کســب وکار دارنــد و خــوب هم 
پیشرفت کرده اند. گروهی دیگر 
در دوره ای خیلــی بــه تجــارت 
پرداختنــد و بحــث واردات و 
صــادرات کالا را پیــش بردنــد. 
اما اگر کسب وکاری بتواند وارد 
شــود و یــک محصــول جــدی 
و ســطح بــالا ارائــه دهــد، قطعاً 
شانس بسیاری برای بازاریابی 
خواهد داشــت. بــرای مثال در 

حــوزه بانک  هــای دیجیتالــی چنــد برنــد خــوب در ایــران 
هست، اما در امارات تنها یک برند قابل توجه وجود دارد. 
این خود می تواند عرصه ای باشــد بــرای حضور برندهای 
ایرانی. در این مثال حتی لازم نیست چیزی فراتر و به روزتر 
از آن فنــاوری ای که امروز در داخل کشــور از آن اســتفاده 
می کنیم، ارائه دهیم. امارات اتفاقاً از کارهای جدید مفید 
بسیار استقبال می کند. نه تنها تجار، بلکه دولت امارات 
نیز از فناوری های جدید به شــرطی کــه اصولی و کاربردی 
باشند، حمایت می کند و خدمات بسیاری را هم در اختیار 
تولیدکننــده قرار می دهد. اکوسیســتمی هم کــه در حال 
شکل گیری است، توســط کســانی به وجود می آید که با 

خود فناوری می آورند.«

 کسب وکارها و جذب سرمایه در امارات
در ادامه تهرانــی درباره امــکان جذب ســرمایه در امارات 
می گوید: »بسیاری از کســب وکارهای داخل ایران اکنون 
بسیار پیشروتر از کســب وکارهای اماراتی هستند. برای 
مثال کسب وکاری به نام »طلبات« در امارات وجود دارد 
که شاید تنها ۷۰ درصد از خدماتی را که اسنپ اکنون در 
حال ارائه آن است، عرضه می کند؛ یا اپلیکیشن اماراتی 
»ســوق« که هم رده دیجی کالا بود، اما حدود سه یا چهار 
ســال پیش بــه قیمت یــک میلیــارد دلار توســط آمــازون 
خریداری شــد. امارات به  واســطه اتصال به سرمایه های 
بین المللی همیشــه بــرای کســب وکارها جایگاهــی برای 

پیشرفت بوده است.«
یکی از مســائلی که ذهن کســب وکارها را درگیــر می کند 
این اســت که آیا می توان پس از جذب ســرمایه به داخل 
برگشــت یا حتماً بایــد ادامــه کار را در امارات انجــام داد؟ 
تهرانی در پاســخ به این ســؤال مطرح می کنــد: »موضوع 
ماندن یا نماندن در امارات نیست. موضوع بحث مارکت 
حدود ۸۰ میلیونی داخل ایران اســت که بازار جذاب تری 
نسبت به جمعیت ۱۲میلیونی امارات دارد. درباره جذب 
سرمایه و بردن آن به داخل شاید محدودیت هایی وجود 
داشــته باشــد،  اما در مــورد اینکه بعــد از جذب ســرمایه 
بــه داخــل و خــارج همزمــان خدماتــی ارائــه شــود، هیــچ 

محدودیتی وجود ندارد.«

 فضای باز برای بازی فناوران نوآور
تهرانــی در مــورد ایــن موضــوع کــه جیتکــس کــدام خــأ 
را می توانــد بــرای کســب وکارهای نــوآور ایرانــی پــر کنــد، 
اظهار می کنــد: »من فکــر می کنــم جیتکس بــه ایرانیان 
خودباوری خواهــد داد. اگــر ایرانیان به جیتکــس بیایند 
ایــن نکتــه را خواهند یافت کــه در ایــران در حــوزه نوآوری 
بســیار جلو هســتیم. در ایران این گونه اســت که ما برای 
میزانی مثــلاً ۱۵۰ درصدی تــلاش می کنیم تــا بتوانیم ۸۰ 
درصد ثمــره کار داشــته باشــیم؛ در حالــی کــه در امارات 
اگر به میزان ۱۰۰ درصد تلاش داشته باشید، ۲۰۰ درصد 
ثمــره کار خــود را خواهیــد 
دیــد. توانایــی در ایــران بســیار 
اســت اما به دلیل عدم گردش 
مالــی در اکوسیســتم مهجــور 
مانده ایــم و اعتمادبه نفس هــا 
از بین رفته اســت. بــا اینکه در 
امــارات ضوابــط و قوانین کاری 
رعایــت  بســیار  بین المللــی 
می شــود، اما این قوانین بسته 
نیســتند و جلوی پیشــرفت را 
نمی گیرنــد. اکنون بســیاری از 
افراد از کشورهایی مانند کانادا 
و آلمان مهاجــرت معکوس به 
امــارات را در پیــش گرفته انــد، 
زیــرا قوانینــی در کشــورهای 
آنهــا وجــود دارد کــه جلــوی 

پیشرفت شان را می گیرد.«

 پرشــین تک ســامیت؛ گردهمایی نوآوران 
فارسی زبان

۲۷ مهرمــاه رویداد پرشــین  تک ســامیت در کنــار رویداد 
جیتکس برای فارســی زبانان برگزار خواهد شــد. هدف از 
این رویداد ارائه دیدی جامع و کامل برای بازدیدکنندگان 
فارسی زبان است. تهرانی در خاتمه درباره میزان رسیدن 
به این هــدف بیان می کنــد: »مســیری را آغــاز کرده ایم تا 
این مســیر بتواند در آینده نیز بازده داشــته باشــد. برای 
رسیدن به اهداف خود نیز فعالان خصوصی اکوسیستم 
فنــاوری فارســی زبان را دور هــم جمــع کرده ایــم تــا آنهــا 
بتوانند به یکدیگر در مسیر رشد کمک  کنند. ما در ایران 
اســتعدادهای بســیاری داریم و به همین خاطر نیز زبان 
فارسی را برای رویداد پرشین   تک سامیت انتخاب کردیم 
تا بتوانیم گذار بین ارائه های انگلیسی به فارسی را داشته 
باشیم. برگزارکنندگان این همایش نیز شــورای بازرگانان 
فارســی زبان امارات هســتند؛ یعنــی همان کســانی که از 
قدیم در فضــای کســب وکاری امارات حضور داشــته اند. 
ایــن بازرگانــان بســیار تمایــل دارنــد تا بــا هم زبانــان خود 
همــکاری کننــد. ایــن موضــوع نیــز یــک مســئله جهانی 
اســت و مهاجــران بــه شــرط اینکــه اکوسیســتم مفیدی 
تشکیل دهند،  ترجیح می دهند با هم زبانان خود فعالیت 

کسب وکاری داشته باشند.«
او در پایــان دربــاره ایــن رویــداد تأکید می کند: »ما ســعی 
کرده ایم فعالان اقتصادی داخل و خارج از ایران را گرد هم 
آوریم و آنها را بــه یکدیگر نزدیــک کنیم و در کنــار آن نیز 
روی اتفاقات رویداد جیتکس تمرکز داریم. برای برگزاری 
ایــن رویداد نیــز مخصوصاً زمانــی را انتخــاب کرده ایم که 
اگــر کســی از بخشــی از جیتکــس دیــدن نکــرده بــود که 
در پرشــین  تک ســامیت به آن اشــاره شــد، بتواند با دید 
جامع تری از آن قســمت هم دیدن کند. بــه عبارت دیگر 
هدف پرشین   تک سامیت این بود که بازدید از نمایشگاه 
تنهــا بازدیــد از ظاهــر نمایشــگاه نباشــد و فارســی زبانان 
بتوانند درباره مســائل دیدی عمیق تر هم پیدا کنند و در 

ضمن آن شبکه سازی نیز صورت گیرد.«

هدف اصلی پرشین تک 
سامیت  در واقع ارائه 
یک دید جامع و کامل 
از برگزاری جیتکس 
است تا فارسی زبانان 
بتوانند ضمن داشتن 

نگاهی عمیق به مسائل 
آن، کار جذب سرمایه 
یا شبکه سازی را نیز 

انجام دهند

کنید سکن  ا

»شاید موافق نباشید!«

برنامه »شاید موافق نباشید« ویژه جیتکس، 
در طول دوره برگزاری این رویداد به صورت 
روزانه همراه علاقه مندان اقتصاد نوآوری 
خواهد بود تا رضا جمیلی، مدیر توسعه 
کسب وکار راه کار در این برنامه نگاهی 

متفاوت به بزرگ ترین رویداد فناوری جهان را 
به مخاطبانش عرضه کند.

شاید موافق نباشید!
ویژه برنامه جیتکس
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فرهاد مرادی، مدیرعامل سروش پلاس از فعالیت ها و برنامه های این 
پیام رسان داخلی می گوید

در میان پلتفرم های مختلفی که در حوزه فناوری اطلاعات در سال های اخیر کار خود را آغاز کرده اند، می توان حوزه پیام رسان های داخلی را یکی از پرحاشیه ترین حوزه ها دانست که با وجود 
حمایتی که بخش دولتی از آنها داشته، در زمینه اعتمادسازی میان کاربران اینترنت با چالش هایی جدی مواجه بوده اند. شاید یکی از مهم ترین دلایل این چالش ها فیلترینگ پیام رسان ها 
و شبکه های اجتماعی خارجی به ویژه تلگرام و اینستاگرام بود که به مخاطبان این احساس را القا می کرد حق انتخاب خود را از دست داده اند. به هر حال پیام رسان های داخلی در میان افکار 

عمومی بیش از آنکه به عنوان یک موضوع فناورانه و کسب وکاری مطرح شوند به یک بحث سیاسی تبدیل شدند و حواشی زیادی در شبکه های اجتماعی حول آنها شکل گرفت و کار را برای 
فعالان این حوزه دشوار کرد. مدیرعامل سروش پلاس در این گفت وگو با تأکید بر اینکه این پیام رسان دیگر نسبتی با پیام رسان سروش و صداوسیما ندارد و تحت مالکیت شرکت خصوصی 
مهیمن به کار خود ادامه می دهد، درباره نسل ششم این پیام رسان، خدمات آن و برنامه هایی که برای آینده در نظر گرفته شده، می گوید. او باور دارد که پیام رسان های داخلی در حال حاضر 

بیش از ۳۰ میلیون کاربر روزانه دارند و سهم سروش از این تعداد بیش از پنج میلیون کاربر روزانه و بیش از ۳7 میلیون کاربر ثبت شده است. 

اولویتماکاربرانمانهستند
مدیرعامل سروش پلاس 

عنوان می کند

کار پیام رسان های 
داخلی سیاسی 

نیست
یکــی از دغدغه هــای کاربران در اســتفاده 
از پیام رســان ها میــزان محرمانگی پیام ها 
در ایــن نــوع از پلتفرم هاســت؛ چراکــه 
ایــن موضــوع می توانــد با شــخصی ترین 
بخش هــای زندگــی یک فــرد یــا اطلاعات 
مهم کاری و... مرتبط باشد. فرهاد مرادی، 
مدیرعامــل ســروش پــلاس دربــاره نحــوه 
دسترسی افراد در این مجموعه به چنین 
اطلاعاتی می گوید: »وقتی موضوعی کل 
کسب وکار شما را تحت تأثیر قرار می دهد، 
شــما مجبــور هســتید کــه بیشــتر توجه 
را بــه آن نشــان دهیــد. بنابرایــن موضوع 
حریم خصوصی و حفــظ داده مهم ترین 
اصلی است که یک پیام رســان باید از آن 
مراقبت کند.« او ادامه می دهد: »در تیم 
مــا دسترســی کامــلاً طبقه بندی اســت و 
این گونه نیســت که هــر فــردی بتواند هر 
گونه دسترسی ای به داده ها داشته باشد. 
حتی در موارد خاص، اگر قرار است کاری 
انجام شود، باید ترکیبی از افراد برای انجام 
آن حضور داشــته باشــند. دسترســی به 
داده هــای خصوصی افــراد کامــلاً ممنوع 
اســت و هیــچ فــردی نمی توانــد به راحتی 
و بــدون مجــوز و همــکاری ســایر افــراد که 
سطح بندی خاص خود را دارند، به چنین 
اطلاعاتــی دسترســی داشــته باشــد.« او 
تأکیــد می کنــد: »با اینکــه بیشــترین کار 
رســانه ای علیه پیام رســان ســروش پلاس 
انجام شــده، می توانــم بااطمینــان بگویم 
که نکتــه ای نداشــتیم که بخواهــد باعث 
شــک کاربران شــود. ما تلاش می کنیم با 
ســایر پیام رســان های داخلی، این حوزه را 
به جلو پیش ببریم.« مدیرعامل ســروش 
پــلاس عنــوان می کنــد :»اگــر به نســبت 
ســال های قبــل قیاس کنیــد، اســتفاده از 
پیام رسان های داخلی خیلی بیشتر شده 
اســت. آمــار دقیقــی در این زمینــه وجود 
ندارد، اما حدس می زنم حدود ۳۰ میلیون 
کاربــر به صــورت روزانــه از پیام رســان های 
داخلی استفاده می کنند. مردم کم کم به 
این اطمینان می رســند که قرار نیست در 
این پلتفرم ها کاری غیرعادی انجام شــود 
و پلتفرم های داخلی هم نوعی کسب وکار 
بوده و به دنبال ارائه یک خدمت هستند؛ 
حــوزه کاری آنهــا این گونــه نیســت کــه 
سیاســی باشــد یــا اینکــه پیام رســان ها 
بخواهنــد بــه محتــوای مــردم دسترســی 

داشته باشند.«

COVER STORYداستان جلد

داستان اصلی
L E A D  S T O R Y

نسبت سروش پلاس با پیام رسان سروش 
و صداوسیما چیست؟

پیام رســان ســروش، شــرکت مجزایــی بود کــه مالکیــت آن 
را صداوســیما در اختیــار داشــت، امــا از ســال ۱۳۹۷ علاقه 
صدا وسیما به ســرمایه گذاری در حوزه پیام رسان کمتر شد 
و یک شــرکت خصوصی که توســعه پیام رســان را بر عهده 
داشــت، اعــلام کــرد از آنجا کــه حــوزه پیام رســان برایشــان 
موضوعی جدی بوده و پیش از صداوســیما نیــز روی آن کار 
کرده انــد، تصمیم بر ادامه این مســیر دارند. بــه این ترتیب 
در اســفند ۱۳۹۷ نســخه ســروش پلاس به صــورت مجــزا و 
همزمان بــا اینکــه ســروش نیــز در بازارهــا حضور داشــت، 
توسط این شرکت ارائه شــد و از این طریق شــروع به جذب 
کاربر کرد. بنابراین سروش پلاس حتی ری برندینگ سروش 
محسوب نمی شود و یک محصول مســتقل از آن در حوزه 

پیام رسانی است.

 تاکنون چند نســخه از ســروش پلاس به 
بازار ارائه شده است؟ تفاوت این نسخه ها چه بوده 
و در آخرین نســخه این پیام رســان چــه خدماتی به 

کاربران ارائه می شود؟
از اسفند ۱۳۹۷ که ســروش پلاس راه اندازی شــد، ما تقریباً 
ســه نســخه متفــاوت کــه از آنها تحــت عنــوان نســل های 

سروش پلاس یاد می کنیم، ارائه دادیم. در نسل 
اول فناوری پیام رسان دارای قابلیت تماس ارائه 
شد. در نسل بعدی از هوش  مصنوعی استفاده 
کردیم و دســتیار هوشــمند و تماس تصویری را 
به پیام رسان اضافه کردیم. در نسخه بعدی که 
آذر ۱۴۰۱ از آن رونمایی شــد، فناوری پیام رســان 
به صورت کلی با تغییر همراه بود. با این فناوری 
جدیــد می توانســتیم در حــوزه پیام رســانی بــه 
لحاظ کیفیت حرفی برای گفتن داشته باشیم. 
اخیراً هم نسخه شماره ۶ از سوی سروش پلاس 
 UI ارائه شده که در آن بیشتر تمرکز ما روی حوزه

و UX بوده است. 

 نــوع فنــاوری جدید شــما با گذشــته چه 
تفاوتی دارد؟

ما بر اســاس تجربــه ای که در ســال های گذشــته داشــتیم، 
به دنبال این بودیم که هسته اصلی پیام رسان خود را قوی تر 
کنیم. به همیــن منظور از ســال ۱۳۹۷ به صــورت جدی روی 
فناوری جدید محصول مان کار کردیم که نتیجه آن در آذرماه 
سال گذشته ارائه شــد. این فناوری واقعاً متفاوت و بهتر از 
دیگر فناوری ها بود و بازخوردی که مــا از کاربران گرفتیم نیز 
ایــن موضــوع را تأیید می کــرد. مــا به صورت جــدی کیفیت 
فنــی را ارتقا دادیــم و برنامه بعــدی ما ایــن بود کــه روی UI و 

UX برنامه کار کنیم. در همین راســتا تقریبــاً ۱۳۰۰ صفحه 
از محصول مــان را بازطراحــی کردیــم. ۶۵۰ صفحــه در تــم 
روشــن )لایت( و ۶۵۰ صفحه هم در تم تیــره )دارک(. به جز 
ایــن کار بزرگ تری کــه صــورت گرفت ایــن بود که بر اســاس 
بازخوردهایــی که از کاربــران می گرفتیم و همچنیــن در نظر 
گرفتــن اســتانداردهای توســعه محصــول، اقدام بــه انجام 
برخی ویرایش ها کردیــم. یــک از حوزه هایی کــه روی آن کار 
شــد موضوع UX writing  بود کــه در آن با در نظر داشــتن 
تجربه پیام رسان های بین المللی سعی کردیم علاوه بر ایجاد 
یک تجربــه کاربری خوب بــرای کاربــر، به او حــس اعتماد و 
اطمینان را نیز منتقل کنیم. یکی از ویژگی های دیگری که به 
سروش پلاس بر اســاس درخواســت کاربران اضافه کردیم، 

امکان نمایش گزینه last seen recently بود. 

 از آنجا که شــروع بــه کار پیام رســان ها در 
ایران با فیلترینــگ تلگرام همراه بود پیام رســان های 
داخلی با چالش هایی در حوزه جلب اعتماد کاربران 
مواجه بودند؛ رویکرد شما در مواجهه با این چالش 

چه بوده است؟
مــا در زمان های مختلــف به اقتضــای فضــا اظهارنظرهایی 
داشــته ایم؛ امــا آنچه مهــم بوده این اســت کــه خودمــان را 
در فضایی حــس می کردیم که اگــر در حــوزه روابط عمومی 
ســکوت اختیار کنیم، فضا بهتــر پیش خواهد 
رفت. ما نمی خواستیم مسیر گذشــته را ادامه 
دهیــم و در حــال حاضــر نیــز در مســیری قــرار 
داریم کــه این شــرکت خصوصی مدنظــر دارد. 
به هر حال حاشــیه ها هم ســنگین بــود و ما در 
تیم کوچک خود تــوان مقابله با رســانه هایی را 
که در خارج از کشور روی سروش کار می کردند، 
نداشــتیم. ضمن اینکه تحلیــل ما ایــن بود که 
ما هر چه کار خود را انجام دهیــم و تمرکزمان را 
روی موضوعــات فنی بگذاریم، آورده بیشــتری 
برایمان خواهد داشت تا اینکه بخواهیم به حوزه 
رسانه بپردازیم. این رویکرد تا سال  گذشته و ماجراهایی که 
در نهایت بــه مراجعه افراد به پیام رســان های داخلی منجر 
شــد، ادامه یافت. در ایــن فضا ما احســاس کردیــم که نیاز 
است مقداری در فضای رسانه ای نیز حضور داشته باشیم 
و بر اســاس همین رویکرد نســبت به موضوعــات مختلف 
واکنش هایــی نشــان دادیم. برخــی موضوعات کــه در مورد 
پیام رســان ها و به خصــوص ســروش پلاس مطرح می شــد، 
شــاید اگر کســب وکار دیگری بود، عنوان نمی شد؛ بنابراین 
این دست موضوعات رسانه ای که نباید چالش پیام رسان ها 

باشد، حساسیت بیشتری برای آنها ایجاد کرده است. 

 یکــی از نــکات مهــم دربــاره شــبکه های 

اجتماعی و پیام رســان ها  بحث سوشال کامرس  در 
آنهاســت که افراد زیــادی از طریــق آن امــرار معاش 
می کنند؛ در این زمینه شــرایط سروش پلاس به چه 

شکل است؟
طی بررســی که مــا داشــتیم، در حوزه سوشــال کامــرس دو 
اتفاق در پیام رسان ما می افتد. اول اینکه ما برای فروشگاه ها 
زیرساخت پرداختی فراهم کردیم و افراد می توانند با آوردن 
فروشــگاه خــود روی پیام رســان ســروش پلاس پرداخــت 
درون کانالی خود را فعال کنند تا تجربه فروش راحت تری را 
برای خودشان رقم بزنند. در این حالت نیازی به ارائه شماره 
کارت و... نیســت. این ســرویس در حال کامل شــدن است 
و خدمات بیشــتری به آن اضافه می شــود. اما جدای از این 
خدمات، در کانال های پیام رســان بدون امکانــات پرداخت 
هم فروشــگاه هایی شــکل می گیرد که در آنها فرد با معرفی 
محصول خود و ارائه شــماره کارت اقــدام به فروش می کند. 
به همین دلیل ما اگر بخواهیم مجموعه کارهای فروشگاهی 
را در نظــر بگیریم، به طور متوســط چیــزی حــدود ۱۷ الی ۱۸ 
هزار فروشگاه فعال ماهانه در ســروش داریم که در ماه های 
مختلف این میــزان به ۲۱ هزار فروشــگاه هــم افزایش یافته 
است. اخیراً حدود ۱۰۰۰ مجوز به فروشگاه هایی که خدمات 

پرداخت برای کانال شان فعال شده، ارائه داده ایم. 

 آیا بــه این فروشــگاه ها، عــلاوه بــر امکان 
پرداخــت درون کانالــی، خدمــات دیگــری نیــز ارائــه 

می شود؟
در کنــار خدمــات پرداخــت، بســته های مختلــف کمــک 
مانند تبلیغات به این کســب وکارها روی فضای »ویترین« 
ســروش پلاس در حال ارائه اســت کــه در آنجا فروشــگاه ها 
معرفــی می شــوند. همچنیــن در بســته های تبلیغاتی مان 
تخفیفات مختلفــی بــرای فروشــگاه ها در نظــر گرفته ایم و 
ســعی می کنیم وقتی فردی اقدام به راه اندازی فروشــگاه در 
پیام رسان ما می کند، تعداد مخاطبانش را به جایی برسانیم 
که کار فروش را انجام دهد. ما در واقع آن بازه زمانی رسیدن به 
درآمدزایی را برای افراد کوتاه تر می کنیم. رقابت در این حوزه 

زیاد است و ما نیز در حال تکمیل خدمات خود هستیم. 

 آماری از گردش مالی که در حال حاضر در 
پیام رسان شما رخ می دهد، دارید؟

ارائــه چنیــن آماری دشــوار اســت؛ بــه ایــن دلیل کــه تعداد 
فروشگاه هایی که مجوز گرفته اند، نسبت به فروشگاه های 
فعال در پیام رسان بسیار کمتر است. معمولاً فروشنده ها از 
طریق کارت به کارت فروش خود را انجام می دهند و به دست 
آوردن آمار میزان گردش مالی از این طریق شدنی نیست، اما 
تخمینی که ما داریم این اســت که میانگین هر پرداخت از 
طریق پرداخت درون کانالی چیزی در حدود ۱۷۵ هزار تومان 
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و گردش مالی آن ۱۰۰۰ فروشگاه که مجوز دریافت کرده اند نیز 
ماهیانه چیزی در حدود یک میلیارد تومان است. اما نمی توان 
به این آمــار تکیه کــرد، زیرا مــا آمــاری از ۱۷-۱۸ هزار فروشــگاه 

دیگری که در سروش پلاس فعال هستند، نداریم. 

 آیا فروشگاه هایی که از شما مجوز گرفته اند، 
بــرای اســتفاده از خدمــات شــما هزینــه ای پرداخــت 

می کنند؟
خیر نیازی به پرداخت هزینه نیســت؛ حتی ما کارمزدی را که 
بابت هر تراکنش دریافت می کردیم و مبلغ زیادی نبود )حدود 
یک درصــد(، فعــلاً در راســتای تشــویق فروشــندگان دریافت 
نمی کنیم. برای فعال ســازی هم نیازی به کار خاصی نیست و 
تنها کافی است مشــخصات خود را وارد کنند. دلیل دریافت 
این اطلاعات هم این است که به هر حال این فروشگاه ها قرار 

است از طرف ما تبلیغ  شوند.

 مــدل کســب وکاری ســروش پلاس بــه چــه 
شکل است؟

کلاً این موضوع در حوزه پیام رســان ها پیچیده است، اما چند 
مدل درآمدی جدی در این حوزه تثبیت شده که از آنها می توان 
به تبلیغــات اشــاره کرد. یکــی دیگــر از مدل هــا ارائــه خدمات 
کارمزدی اســت. از جمله این خدمــات می تواند همین بخش 
فروشــگاه ها یا خدماتــی مانند فــروش شــارژ، پرداخت قبض 
و ... باشــد که پیام رســان بر اســاس خدماتی که ارائه می دهد، 
درصدی به عنوان کارمزد دریافت می کند. بحث دریافت هزینه 
بابت ترافیک هــم وجود دارد که متأســفانه ایــن موضوع روی 
پیام رسان های داخلی به دلیل تعرفه اینترنت و همچنین نوپا 
بودن آنها جا نیفتاده است. هنوز قوانین و مقررات پیام رسانی 
در کشــور آن طور که باید نیســت. در حال حاضر برای کسب 

درآمد در زمینه ترافیک مشکلاتی جدی داریم و آن سهمی را 
که به عنوان تولیدکننده ترافیک داریم، به صورت کامل دریافت 
نمی کنیم. مدل دیگری که می توان از آن نام برد، ارائه خدمات 
جانبی مانند ســرگرمی، وی اودی، ای اودی  و... اســت. ما هنوز 
در ســروش پلاس به نقطه ســوددهی نرســیده ایم و در مرحله 
سرمایه گذاری هستیم؛ بخش خصوصی در حال هزینه کردن 
برای این پیام رســان اســت، اما در بحث تبلیغات توانسته ایم 
درآمدزایی را به نقطه خوبی برسانیم؛ هرچند هنوز این نقطه 

ایده آل ما نیست. 

 آخریــن آمــاری 
که سروش پلاس از کاربران 
خود اعلام کرده ۳7 میلیون 
بوده اســت، چــه تعــداد از 
ایــن کاربــران روزانــه از ایــن 
اســتفاده  پیام رســان 

می کنند؟
در حــال حاضــر میــزان کاربــر 
ثبت  شده ما حدود ۳۸-۳۷ میلیون 
اســت که اگــر کاربرانــی کــه اکانت 
خود را حذف کرده اند، از این مقدار 
کم کنیــم در حــال حاضر بیــش از 
۳۴ میلیون کاربر ثبت شده موجود 
داریــم. حــدود ۱۱ میلیــون تعــداد 

کاربر فعال ماهانه ماست و تقریباً ۵ الی ۵.۵ میلیون کاربر هم 
به صورت روزانه در سروش فعالیت می کنند. 

 چند سال پیش در فضای مجازی گفته هایی 
مطرح شد مبنی بر اینکه پیام رسان سروش بدون اطلاع 

افراد برای آنها با اســتفاده از شــماره همراه شان اکانت 
ثبــت کــرده اســت؛ مــن خــودم هــم چنیــن تجربــه ای 
داشــته ام که برخی به من می گفتند در این پیام رســان 
اکانت دارم، در حالی که در آن ثبت نام نکرده بودم. آیا 

چنین موضوعی صحت دارد؟ 
این بیشتر یک شــایعه بود و همان  زمان هم ما یک آدرس 
ایمیل اعــلام کردیم تــا هر کس کــه فکر می کند ایــن اتفاق 
برایش افتــاده اعلام کند؛ گــزارش این ماجرا را هم منتشــر 
کردیــم؛ حدود ۱۰ الــی ۱۲ ایمیل جدی برای ما ارســال شــد 
کــه پیگیــر ایــن موضــوع بودنــد. 
در نهایــت بــه دو مورد رســیدیم 
کــه یکــی از آنهــا نیــز در ادامــه 
متوجه اشتباه خود شد و دیگری 
هم اعــلام کرد کــه مــادرش با آن 
شــماره اقــدام بــه فعال کــردن 
پیام رســان کرده بــود و فــرد از آن 
بی خبــر بــوده اســت. مــا در ایــن 
زمینــه هیــچ نکتــه ای نداشــتیم 
و نمی دانــم بــرای مــورد شــما 
ماجرا به چه شــکل بوده اســت. 
اتفاقــی که مدتــی در ســازمان ها 
می افتاد، این بود که شرکت ها با 
شماره های سازمانی اکانت هایی 
را بــرای انجــام کارهایشــان فعال 
می کردنــد. ایــن آمارهــا چیــز عجیب وغریبــی نیســت و 
همه چیز با همه چیز می خواند. باز هم اگر شک و شبهه ای 
وجود داشته باشد، همان طور که تاکنون پاسخگو بوده ایم، 
در ادامــه نیز بــه همین شــکل خواهد بــود. قطعاً مــا کاری 
نمی کنیم کــه بعدها بخواهــد اعتبار ما را خدشــه دار کند. 

حــوزه پیام رســان ها بســیار پیچیده و دشــوار اســت، چون 
افراد روی این پلتفرم ها زندگی می کنند و کوچک ترین ورود 
و آســیبی به این زندگی موجب فراری شــدن کاربــران از آن 
پیام رسان می شود. ما به هیچ وجه به دنبال زیر سؤال بردن 
اعتبار خود نیســتیم. ما حتی بــه جذب کاربر بــا تبلیغات 
هــم علاقه منــد نیســتیم، چون حــوزه پیام رســان حــوزه ای 
اســت که افراد باید در آن فعالیت کنند و شبکه خودشان 
را داشــته باشــند؛ اینکه فقط یک ســر بزننــد و بروند هیچ 
آورده ای برای ما ندارد و هزینه برای تبلیغ در این مسیر دور 
ریختن پول به حســاب می آید. ما در تیم خودمان موضع 
تبلیغات به صــورت عمومــی را منتفــی کرده ایــم و در حال 
تلاش هســتیم کــه کاربرانی کــه در ســروش پلاس فعالیت 
می کنند، شبکه خودشان را گســترش دهند و طوری رشد 
کنیم کــه فعالیت کســانی کــه جــذب می شــوند، ادامه دار 
باشد. ما بسیار خوشحال می شویم که اختلاف کاربر روزانه 
و ماهانه مان کم باشــد یا بــه عبارتی تعــداد کاربرانی که در 
پیام رســان ثبت شــده اند و فعالیت روزانه دارنــد، افزایش 
یابد. ثبت کاربر در پیام رســان به تنهایی نمی تواند برای ما 

ارزشی داشته باشد. 

 بیشتر کدام رده سنی در سروش پلاس فعال 
هستند؟

به عنوان یک پیام رســان برای خود ما هم بســیار جالب است 
که بر اساس آمارها و نظرسنجی ها در بازه های مختلف زمانی 
تقریباً توزیع گسترده ای داریم و همه نوع کاربری در پلتفرم ما 
فعال هستند. اما نکته جالب این است که نســل نوجوان در 
سروش پلاس پررنگ تر است. بر اساس آمار حدود ۲.۵ میلیون 

کاربر نوجوان داریم.
ادامه در صفحه 15

در حال حاضر میزان 
کاربر ثبت  شده ما 

حدود 38-37 میلیون 
است که اگر کاربرانی 

که اکانت خود را حذف 
کرده اند، از این مقدار 
کم کنیم بیش از 34 

میلیون کاربر ثبت شده 
موجود داریم

   عکس:  نسیم اعتمادی
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لجستيک
L O G I S T I C

مدیرعامل شرکت ملی پست 
در نشست خبری عنوان کرد 

  قیمت گذاری
دست ما نیست

محمــود لیائــی، مدیرعامــل شــرکت ملی 
پست در نشست خبری که روز ۱۶ مهرماه 
به مناسبت روز جهانی پست برگزار شد، 
با اشــاره بــه اینکــه تحــول دیجیتــال جزء 
وظایفی بــوده کــه به شــرکت ملی پســت 
محــول شــده، گفــت: »امــروز می توانیــم 
ادعا کنیم که در این زمینه نسبت به دیگر 
بخش هــای دولتــی پیشــرو هســتیم. در 
همین راســتا هم بــرای ۱۱۷ نفــر از مدیران 
ارشــد ایــن ســازمان دوره هــای آمــوزش 
دیجیتال برگزار شــده است. همچنین در 
حال تدوین سند تحول دیجیتال هستیم 
کــه در صــورت تصویــب، اولین ســازمانی 
خواهیــم بود که ســند خــود را در راســتای 
برنامه  هفتم توسعه آماده کرده و به نوعی از 
برنامه هفتم توسعه جلوتر خواهیم بود.«

او در پاســخ بــه این ســؤال کــه محدودیت 
و اختــلال در اینترنت تا چه میزان ســبب 
کاهش ارسال مرسولات شــده، بیان کرد: 
»این موضوع برای ما به یک فرصت تبدیل 
شده و پست برای بسیاری از شرکت هایی 
کــه در ایــن زمینــه از پلتفرم هــای داخلــی 
استفاده کرده اند، مزیت قائل شده است. 
ما مشــکلی از این بابت نداریم و نســبت 
به سال گذشته، آمار تجارت الکترونیکی 

پست ۱۲ درصد بیشتر شده است.«
مدیرعامل شرکت ملی پست در حاشیه 
این نشســت خبری بــه »کارنــگ« گفت 
کــه شــرکت ملــی پســت خــود را رقیــب 
شــرکت های بخش خصوصی نمی داند و 
این شرکت ها می توانند از زیرساخت های 
پســت جهــت خدمات دهــی بــه مــردم 
اســتفاده کننــد و در حــال حاضــر نیــز 
چنیــن ارتباطی میان بخــش خصوصی و 
شرکت ملی پســت برقرار اســت. او درباره 
چالشی که پایین بودن قیمت های شرکت 
ملــی پســت در حــوزه رقابت بــرای بخش 
خصوصــی ایجــاد می کنــد، توضیــح داد 
که این قیمت ها برای شــرکت ملی پست 
تعیین می شود و تغییر آنها در حوزه اختیار 

این مجموعه نیست.

NEWSخبر

مدیرعامل پادرو به مناسبت روز جهانی پست مطرح کرد

تأثیرقیمتگذاریدستوری
برمصرفکنندهنهایی

صنعت پست یکی از صنایعی است که اسیر قیمت گذاری 
دســتوری شــده و از این موضوع آســیب زیادی دیده است. 
قیمت گذاری دســتوری نه تنهــا رقابــت را در این بــازار از بین 
می برد و مانع توســعه آن می شــود، بلکه آســیب زیــادی به 
کســب وکارهای آنلاین هم می زند. در ادامه نظرات پشــوتن 
پورپزشک، مدیرعامل پادرو به مناسبت روز جهانی پست را 
می خوانیم که در آن به موضوع قیمت گذاری دستوری و تأثیر 
آن بر بخش خصوصی پرداخته است.  بر اساس گفته های 
پورپزشک، ارسال سفارش های آنلاین تا ۲۵ درصد از درآمد 
فروشــگاه های آنلاین را می بلعد. او ضمن اشاره به بالا رفتن 
تقاضای خرید آنلاین در ایران و جهان و به تناسب آن افزایش 
انتظار مشــتریان، در خصوص دریافت خدمات و بالا رفتن 
هزینه های لجســتیک در پنج ســال آینده گفــت: »به دلیل 
قیمت گــذاری سوبســیدمحور در رابطه با خدمات شــرکت 
ملی پست به عنوان بزرگ ترین بازیگر این صنعت، سیستم 
پست و لجستیک در ایران فرصت کمتری برای رشد و تطبیق 
خود با شــرایط بازار خواهد داشــت. در حال حاضر بیشــتر 
فروشگاه های اینترنتی هزینه تمام شده ارسال را کمتر از هزینه 
واقعی محاسبه می کنند؛ در واقع تعیین قیمت پایین تر برای 
شرکت های پستی موجب افزایش هزینه های غیرمستقیم 
دیگری برای فروشگاه های اینترنتی می شود که این هزینه ها 

نهایتاً به دیگر بخش های کسب وکار نیز تحمیل می شود.«

 قیمت گذاری دستوری شرکت پست به ضرر 
صنعت خدمات پستی است

این در حالی است که بازار خدمات پستی و ارسال خرده بار 
در ایران، به دلیل گســتردگی، تنوع ســرویس  و فراگیر بودن 
آن، دارای پتانســیل قیمت گذاری آزاد اســت؛ به این معنی 

که عرضه و تقاضا بتواند مبنای تعیین قیمت نهایی شود. 
در این روش با توجه به حساسیت ذاتی این بازار به قیمت 
از سوی بهره برداران و مشتریان نهایی، بازار قیمت متعادل 
را به بهترین نحو و در جهت تأمین منافع ذی نفعان خواهد 
یافــت. پورپزشــک قیمت گذاری دســتوری در شــرکت ملی 
پست توسط نهاد بالادستی را یکی دیگر از آسیب های این 
صنعت اعلام کرد و در این خصوص عنوان کرد: »اگرچه این 
قیمت گذاری با هدف توجه به مصرف کننده، موجب پایین 
نگه داشتن کاذب قیمت ها در اکوسیستم پستی کشور شده، 
اما توازن عرضه و رغبت به توسعه زیرســاخت را در بخش 
خصوصی محدود کرده است. این سیاست گذاری در نهایت 
به ضرر توســعه صنعت پست ایران خواهد شــد و ذی نفع 
اصلی این چرخه یعنی مشتری نهایی را از دریافت خدمات 
مناسب محروم خواهد کرد؛ چراکه در حال حاضر به دلیل 
قیمت های غیرواقعی، سرمایه گذاران تصور روشنی از توسعه 
این حوزه ندارند و حاضر نیســتند در توسعه زیرساخت ها 
سرمایه گذاری کنند. نهایتاً ورود به بازار لجستیک دیربازده و 
پیچیده است و این برای بخش خصوصی جذاب نیست.«

 پنهان شدن هزینه های مستقیم لجستیک
پورپزشک معتقد است با وجود افزایش حدود ۴۰درصدی 
تعرفه های پســتی، شــرکت ملی پســت همچنــان در حال 
ارائه خدمات با سوبسید است. با یک حساب سرانگشتی 
هزینه های مختلف مثل انبارش، قیمت ســوخت یا نیروی 

انسانی متوجه تنظیم قیمت با سوبسید خواهید شد.
او ادامــه داد: »قیمت گذاری هــای دســتوری در نهایــت 
توقــع مصرف کننده نهایــی را نیز تحــت تأثیر قــرار می دهد 
و موجب می شــود کســب وکارهای آنلاین به عنــوان یکی از 

مصرف کننــدگان عمده و اصلی بــازار پســت در یک رقابت 
کاذب با شرکت های پســتی قرار بگیرند. این مسئله باعث 
می شــود پلتفرم هــای فــروش آنلایــن بــا تقبــل هزینه هــای 
غیرمســتقیم که در بخش ســربار قرار می گیــرد، به صورت 
کاذب سعی در کاهش هزینه  مستقیم پستی خود داشته 
باشــند. هزینه هایی از قبیل تملک یــا اجاره فضــا در نقاط 
نزدیک تر به مراکز پردازش شــرکت های پستی، تأسیس یا 
توســعه ناوگان داخلی و افزایــش هزینه حقوق و دســتمزد 
به صورت کلی و حتی تقبل حمل مرســولات خــود تا مراکز 
عملیات شرکت های پستی که در نهایت تنها به پنهان شدن 
هزینه مستقیم لجستیک منجر می شــود و نهایتاً بخش 

بزرگی از درآمد این شرکت ها را می بلعد.«

 آزاد سازی قیمت ها و ایجاد فضای رقابتی
طی سال های گذشته،  قیمت گذاری دستوری برای هزینه  
خدمــات شــرکت ملــی پســت نه تنهــا در نهایــت بــه نفع 
مشتریان نهایی نشــده، بلکه به بازار فروش غیرحضوری 
نیز آســیب زده اســت. به اعتقاد پورپزشــک، آزادســازی 
قیمت هــا، ایجــاد رقابــت بیــن بازیگــران اصلــی صنعــت 
پست و ارائه خدمات مقایســه و انتخاب از طریق فناوری 
کمــک فراوانی بــه صنعت پســت و البته صنعــت مکمل 
آن، یعنــی تجــارت الکترونیکــی خواهــد کــرد. هــدف از 
تعامل ایــن دو بخش باید ارائــه خدمات متناســب با نیاز 
و هزینــه باشــد. فناوری هــای مبتنــی بــر مدیریــت منابع 
مثل پادروپین می توانند تا ۲۰ درصــد بهره وری را افزایش 
دهند و از هزینه ها بکاهنــد. این کاهش هزینه قطعاً برای 
ذی نفعان اصلی صنعت پست یعنی فروشگاه های آنلاین 

و خریداران نهایی منفعت خواهد داشت.

I N T E R V I E W
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گفت و گو با مهسا پسرک لو، سرپرست خدمات کاربران تترلند 

کاهشنیازبهپشتیبانی
باهوشمندسازیفرایندها

پشتیبانی، همواره رابطه مســتقیمی با رضایت مشتری از 
کسب و کار دارد؛ به همین دلیل یکی از عوامل مؤثر روی رشد 
یا ضرر کسب وکارها در طول زمان بوده است. اهمیت وجود 
پشتیبانی کارآمد،  در صرافی های رمزارزی به دلیل ارزشمند 
بودن هر لحظه از زمان دوچندان است. از آنجا که پشتیبانی 
از کاربران در سکوی تبادل رمزارز تترلند اهمیت فراوانی دارد، 
با مهسا پسرک لو، سرپرست خدمات کاربران صرافی تترلند 

گفت وگویی داشتیم.
سرپرست خدمات کاربران تترلند از سرویس های تیم امور 
کاربران این صرافی که در راستای پشــتیبانی کاربران انجام 
می شــود، می گوید. بــه گفتــه سرپرســت خدمــات کاربران 
تترلند، از تمامی قســمت هایی که در ســایت یا اپلیکیشن 
تترلند وجود دارد، در امور کاربران یا مرکز تماس به دو صورت 
تلفنی و چت آنلاین پشتیبانی می شــود و از فروردین سال 
۱۴۰۲ تا به الان، پاســخگویی به کاربــران در کمتر از ۳۵ ثانیه 
انجام شده است. پسرک لو در این گفت وگو به تشریح قانون 
برداشــت تتــری ۷۲ســاعته پرداختــه و از قوانیــن مربوط به 

تراکنش ها در تترلند می گوید.
ســکوی تبادل رمزارز تترلند فعالیت خود را در سال ۱۳۹۶ و 
با نام »ریروکوین« و با هدف توسعه بستر معاملاتی رمزارز 
آغاز کرد. در ســال ۱۳۹۷ و طی یک ری برندینگ، نام تجاری 
این ســکو بــه »تترلنــد« تغییر پیــدا کــرد و به عنــوان مرجع 
تخصصی تتر/تومان در ایران، نسخه ۱.۰ وب سایت خود 

را منتشر کرد.
تترلند در سال ۱۳۹۸، سیســتم احراز هویت دومرحله ای را 
ابداع کرد و پس از انتشار نسخه های دوم و سوم وب سایت، 
اپلیکیشن تترلند را توسعه و ارائه داد. در سال ۱۳۹۹، تترلند 
از چهارمیــن نســخه وب ســایت و ســرویس احــراز هویــت 

خودکار خود رونمایی کرد. در سال ۱۴۰۰ تترلند ارائه خدمات 
به کسب وکارهای رمزارزی را آغاز کرد و همزمان با راه اندازی 
معامله تک نرخی تتر، نسخه پنجم وب سایت و اپلیکیشن 

و سرویس احراز هویت فوری خود را منتشر کرد.

 هوشمندســازی فرایندهــای پشــتیبانی در 
تترلند

سرپرست خدمات کاربران تترلند در گفت وگو با راه  پرداخت 
با اشــاره به ســرویس های بخش امور کاربران یا مرکز تماس 
تترلند تشریح کرد: »به طور کلی تمامی قسمت هایی که در 
سایت یا اپلیکیشن تترلند می بینید، در امور کاربران یا مرکز 
تماس تترلند پشتیبانی می شوند. با توجه  به سرویس هایی 
که در جهت ارائه خدمات بیشتر، بهتر و به روزتر در اختیار 
کاربران قــرار گرفتــه، از طریــق چت آنلایــن با امکان ارســال 
صدا و تصویــر در چت یا به صــورت تلفنی، در صــورت بروز 
هرگونه مشــکل یا احتیاج به توضیــح و راهنمایــی در رابطه  
با محصولات مان ازجمله قلک، مبــدل، دیجی پی و تمامی 
مــواردی کــه در پیشــخوان تترلنــد قابــل مشــاهده اســت، 
به صورت ۲۴ساعته، هفت روز هفته، در ۳۶۵ روز سال آماده 

پاسخگویی هستیم.«
بر اساس آمار منتشرشده در گزارش عملکرد تترلند در سال 
۱۴۰۱، ۵۵ درصد از کاربرانی که در سال ۱۴۰۱ تراکنش انجام 
داده اند، اصلاً به پشتیبانی مراجعه نکرده اند. همچنین ۲۱ 
درصد از کاربران دارای تراکنش، دو بار یا بیشتر به پشتیبانی 
مراجعه کرده اند. بر اساس این گزارش، میزان مراجعه کاربران 
به پشتیبانی تترلند در سال ۱۴۰۱ در مقایسه با سال ۱۴۰۰، 
کاهش قابل  توجهی داشــته اســت. بهبــود تجربــه کاربر و 
ساده سازی فرایندهای احراز هویت و خریدوفروش می تواند 

از علل این کاهش باشد.

 قانون برداشت تتری 7۲ساعته چیست؟
پسرک لو، با اشــاره به قانون برداشــت تتری ۷۲ساعته بیان 
کرد: »به دستور پلیس فتا در جهت جلوگیری از پول شویی 
و کلاهبرداری، تســویه رمز ارز باید پس از ۷۲ ســاعت انجام 
شــود و ما هــم با اینکــه دوســت نداریم دلخــوری کاربــران را 
ببینیم، حتی با وجود ضربه بزرگی که این موضوع به ما وارد 
کرده، خودمان را ملزم به پیروی از قوانین می دانیم؛ گرچه از 
این مسئله از اعماق وجودمان ناراحت هســتیم.« او ادامه 
داد: »متأسفانه این قانون علاوه بر نارضایتی کاربران، تأثیر 
مستقیمی در قسمت مالی و نگهداشت کاربر در مجموعه 
هم داشــته، اما مجموعه تترلند در این محدودیت نقشــی 

ندارد و در نهایت فقط ملزم به رعایت قوانین هستیم.«

 زمان واریز و برداشت تتر در تترلند
سرپرســت خدمات کاربران تترلند در خصوص زمان واریز 
و برداشــت تتــر در ایــن صرافــی گفــت: »کاربــران به صورت 
۲۴ســاعته و هفــت روز هفتــه می تواننــد واریــز و برداشــت 
تتــر انجــام دهنــد و همچنیــن در روزهــای اداری می تواننــد 
جهت برداشــت تومان از حســاب کاربری خود اقدام کنند 
که تسویه تتر/تومان طبق شرایط و قوانین در تترلند انجام 
خواهد شد.« او همچنین درباره قوانین مربوط به تراکنش ها 
در تترلنــد گفــت: »طبــق شــرایط و قوانیــن پــس از ثبــت و 
نهایی شدن تراکنش، امکان لغو آن وجود ندارد و همچنین 
تغییر آدرس کیف پول نیز ممکن نیســت، چون این فرایند 
جزء مواردی اســت که به صورت هوشمند، تماماً اتوماتیک 

انجام می شود.«

REPORTگزارش

موج خروج سرمایه 
صنعت ماینینگ از کشور 

مرگ تدریجی 
صنعت ماینینگ

در تاریــخ ۱۸ مهــر یــک نشســت خبری 
در خصــوص صنعــت اســتخراج رمزارز 
کشــور به میزبانــی گــروه مامــوت برگزار 
شــد. ســخنرانان ایــن نشســت علــی 
بابک نیــا، رئیــس کارگــروه ماینینــگ 
انجمــن بلاکچین ایــران؛ مســیح علوی، 
هم بنیان گــذار و مدیــر ارشــد عملیــات 
در ویراماینــر و عیســی صالحیــان، دبیر 
کارگــروه ماینینــگ انجمــن بلاکچیــن 

ایران بودند.
چهــار ســال از قانونی شــدن صنعــت 
اســتخراج رمــزارز در کشــور می گــذرد. 
حــدود ۶۶۵ واحــد احــداث شــده یــا در 
حــال احــداث هســتند و از ایــن تعــداد 
۲۰۰ واحــد بــه بهره بــرداری رســیده 
کــه ایــن واحدهــا بــا اســتفاده از بــرق 
شــبکه، نیروگاه هــای گازی خودتأمیــن 
و انرژی هــای تجدیدپذیــر حــدود ۵۰۰ 
مگاوات بــرق بــرای ایــن واحدهــا تأمین 
کرده اند. دولت های دوازدهم و سیزدهم 
در مجموع پنج مصوبه برای این صنعت 
تصویــب کرده انــد کــه بــه گفتــه فعالان 
صنعت اســتخراج رمزارز، نتیجه ای جز 
توقف رشــد این حــوزه و مــرگ تدریجی 
این صنعــت بــه همراه نداشــته اســت. 
برآورد می شــود حدود ۶۵ هــزار میلیارد 
ریــال ســرمایه گذاری در ایــن حــوزه در 

خطر نابودی است. 
مســیح علــوی در ایــن نشســت خبــری 
در ابتــدای ســخنان خــود اظهــار کــرد: 
»بیــش از چهــار ســال اســت کــه از 
مصوبــات دولت مبنــی بر قانونی شــدن 
این صنعت می گــذرد، اما در این مدت، 
وعده هایی که داده بودند، عملی نشــد. 
در این بازه زمانی، مشکلات زیادی برای 
ســرمایه گذاران و فعــالان ایــن صنعــت 
بــه وجود آمــده اســت و در حــال حاضر 
شاهد خروج ســرمایه از کشــور به سایر 
کشورها به خصوص کشورهای حاشیه 

خلیج فارس هستیم.«
علی بابک نیا نیز در ادامه این نشســت 
گفت: »نگاه دولت در نهایت با پذیرش 
ایــن صنعــت به عنــوان یــک صنعــت 
رســمی، نگاه مثبتی بــوده و با تمــام این 
اوصاف، مــا در حــال حاضر قانــون بدی 
نداریم. دلیل گرد هم آمدن ما این است 
که در ابتدا از ماینینــگ قانونی حمایت 
کنیم. موضوع دیگر، بحث تعرفه گذاری 
از ســمت دولــت اســت کــه بــا ایــن کار، 
منفعت اقتصادی را از بین برده است.«

I N T E R V I E W
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رگولاتوری
R E G U L A T O R Y

نشست هم اندیشــی اپراتورها و رگولاتوری درباره اصلاح 
تعرفــه اینترنت ، بــه میزبانی گــروه علمی-تحلیلی طیف 

برگزار شد.
با وجود رشد روند تعرفه اینترنت در جهان و مهم تر از آن 
افزایش هزینه ها و تورم سالانه در کشور، تعرفه خدمات 
ارتباطی به ویژه اینترنت افزایشی نداشته است. این عدم 
تغییر تعرفه اینترنت سال هاست که مورد انتقاد فعالان 
ایــن صنعت اســت، اما بــا مخالفت هــای جدی از ســوی 

برخی نهادهای تصمیم گیر روبه روست.
البته از ســوی دیگر نظر مردم در جامعــه بی تأثیر نبوده و 
آنها معتقدند که در حــال  حاضر از یک  ســو با کیفیت و 
سرعت فعلی اینترنت و از سوی دیگر، با توجه به شرایط 

اقتصادی، مبلغ کمی برای اینترنت پرداخت نمی کنند.
با ایــن حــال مدت هاســت کــه اپراتورهــای ثابــت و همراه 
از نهادهــای تصمیم گیــر می خواهند در تعرفــه خدمات 
ارتباطی، به ویژه تعرفه اینترنت اصلاح انجام شود. مجلس 
در قانــون بودجــه ۱۴۰۰ احتمــالاً بــا توجــه بــه جنبه هــای 
اجتماعی این تصمیم اجازه اصلاح تعرفه هــا را به دولت 
نــداد، امــا با تغییــر دولــت صداهایــی از لــزوم اصــلاح در 
تعرفه هــا از ســوی دولــت نیــز بــه  گــوش رســید؛ بنابراین 
احتمال تغییــر در تعرفه هــا افزایــش یافــت؛ چنانچه در 
ســال ۱۴۰۱ ایرانســل و همــراه اول، برخــی از بســته های 
حجیــم و طولانی مدت خــود را حذف کردند و تعــدادی از 
اپراتورهای ثابت نیز طبق مصوبه ۲۶۶ رگولاتوری که سال 
۱۳۹۶ تصویب شده، اجازه داشتند قیمت سرویس های 
خود را افزایش دهند و این کار را کردند و برخی بسته های 
زیر قیمــت را حــذف کردند. امــا در واقــع هیچ یــک از این 

موارد راه حل کامل و مکفی برای کاهش هزینه ها و توسعه 
صنعت ارتباطات نبود. اپراتورهای مخابراتی اذعان دارند 

که ادامه دادن با تعرفه های فعلی ممکن نیست. 
گروه علمی-تحلیلی طیف، با دعوت از مدیران و معاونان 
ارشد اپراتورهای مخابراتی ثابت و سیار، معاونت راهبردی 
و توسعه بازار و مشــاور رئیس ســازمان تنظیم مقررات و 
ارتباطات رادیویی و نماینده ای از مرکز ملی فضای مجازی 
و سازمان نظام صنفی رایانه ای کشور نشستی در تاریخ ۱۷ 
مهر ۱۴۰۲ برگزار کرد تا تمامی ذی نفعان و صاحب نظران 
این حوزه با همفکری یکدیگر به حل چالش اصلاح تعرفه 

اینترنت بپردازند.

 ناکارآمــدی وضعیــت فعلی محرز اســت، 
راه حل چیست؟

محمد کشوری، مدیر گروه علمی-تحلیلی طیف با ارائه ای 
از وضعیت فعلی اظهار داشت: »با وجود افزایش مستمر 
مصرف ترافیک همراه در دنیا، ســهم آن از کل ترافیک تا 
پایان سال ۲۰۲۱ حدود یک پنجم است؛ در صورتی  که در 
ایران دوســوم ترافیک شــبکه، ترافیک همراه است و این 
عدم توازن در مصرف ترافیک شبکه ثابت و همراه را نشان 
می دهد. به علاوه طبق آمار قیمت مؤثــر اینترنت ثابت و 
ســیار در ایران جزء ارزان تریــن تعرفه ها در جهان اســت؛ 
البته این در صورتی  است که از نظر جایگاه کیفی اینترنت 
در هــر دو دســته اپراتــور در رتبه هــای پایینی قــرار داریم؛ 
بنابرایــن با شــکل گیری روند چندســاله کاهش حاشــیه 
سود اپراتورها مواجه هستیم که خود منجر شده جریان 
درآمدی با سرمایه گذاری لازم در توسعه شبکه متناسب 

نباشد، پس قطعاً نیازمند اصلاح تعرفه ها هستیم.«

 اولویــت دولــت افزایــش ســهم ترافیــک 
داخلی است

مهــدی روحانی نــژاد، معــاون راهبــردی ســازمان تنظیــم 
مقــررات، ضمــن پذیــرش نیــاز بــه افزایــش تعرفــه و 
مصمم بودن سازمان و وزارت ارتباطات در این امر گفت: 
»در بحــث اصلاح نظــام تعرفــه اینترنت در کشــور، چند 
دغدغه وجود دارد که تصمیم ســازی و اقــدام را با چالش 
مواجه کرده و لازم اســت اپراتورها به آنها توجه کرده و در 

این موارد رگولاتوری را همراهی کنند.«
معاون راهبردی سازمان افزود: »اولویت اول و مهم دولت 
و حاکمیــت، افزایش مصرف و ســهم ترافیــک داخلی در 
قبال اینترنــت اســت و هرگونــه اصــلاح و افزایش قیمت 
باید بــا مدلــی صــورت بگیــرد کــه تقویت کننــده ترافیک 

داخلی باشد.
همچنیــن دغدغه هــای تصمیم گیــران کلان در افزایــش 
قیمت اینترنت و در کل نگاهی که به کالای اینترنت دارند 
با وزارت ارتباطات و بازیگران حوزه تلکام بســیار متفاوت 
اســت و نســبت بــه تبعــات اجتماعــی افزایــش قیمــت 
نگرانی هایی دارند؛ اما با این حال وزارت ارتباطات و تمام 
بدنه آن لزوم این اصلاح را پذیرفته اند، اما مسئولیت اتخاذ 
تصمیم و اقدام برای اصلاح تعرفه ها چالش برانگیز شده 
و انجام این کار به تنهایی توســط وزارت ارتباطات مقدور 
نیســت؛ بنابرایــن ضــروری اســت ذی نفعــان و بازیگــران 
این صنــف در یــک حرکــت هماهنــگ رســانه ای در کنار 
وزارت ارتباطات قرار بگیرند تا هم آماده سازی اجتماعی و 

نشست هم اندیشی اپراتورها و رگولاتوری درباره اصلاح تعرفه اینترنت  

اصــــــلاحتعــــــرفه
خواستمشترکاپراتورهایاینترنت

با حکم دادستانی، تپسی 
مکلف به بازپرداخت 

مبلغ انصراف دهندگان 
سرویس مدرسه تپسی 

شد 

شهرداری باید هزار 
دستگاه تاکسی در 
اختیار تپسی قرار 

دهد
ماجــرای ســرویس مدرســه تپســی و 
عــدم ارائه ایــن خدمت جدید از ســوی 
تپســی به متقاضیان، این شرکت را به 
دادستانی کشــاند. مسعود ستایشی، 
ســخنگوی قــوه قضائیــه، در نشســت 
هفتگــی خــود اعــلام کــرد کــه تپســی 
موظف است وجه پرداختی والدینی را 
که از سرویس مدرســه تپسی انصراف 

داده اند، بازگرداند.
تپســی در دو بیانیــه اخیر خــود ضمن 
عذرخواهــی از متقاضیــان خدمــات 
ســرویس مدرســه تپســی اعــلام کــرده 
بود مبلغ دریافتــی از والدیــن را به آنها 
بازخواهد گردانــد. از جملــه دلایلی که 
تپســی برای عدم ســرویس دهی کامل 
در خصوص ســرویس مدرســه تپســی 
اعلام کرد، درخواست بالای متقاضیان 

این سرویس بود.
اما میلاد منشی پور، مدیرعامل تپسی 
در گفت وگــوی خود بــا رســانه ها اعلام 
کرد که شهرداری تهران قرار بوده ناوگان 
تاکسیرانی خود را در اختیار این شرکت 
قرار دهــد، اما به قول خــود عمل نکرده 

است.
ســخنگوی قــوه قضائیــه نیــز در ایــن 
خصوص اعــلام کــرد شــهرداری تهران 
موظف است هزار دستگاه تاکسی را در 
اختیار تپســی قرار دهد تا این شــرکت 
بتواند از پس خدماتی که قولش را داده 

بود، برآید.
ستایشی در بخشی از صحبت هایش 
در نشســت خبــری خــود اعــلام کــرد: 
»در جلســه دادســتانی انقــلاب تهران 
با حضور مســئولان تپســی مقرر شــد 
وجــه پرداختــی والدینــی کــه از ایــن 
خدمــات انصــراف داده انــد، بلافاصلــه 
مســترد شــود. همچنیــن بــا توجــه بــه 
برآوردها، حدود هزار دســتگاه تاکســی 
بــرای ارائــه خدمــات بــه خانواده هــای 
متقاضــی ســرویس مدرســه از ســوی 
ناحیــه معاونــت حمل ونقــل و ترافیک 
شــهرداری تهــران بــه ایــن شــرکت 

اختصاص داده خواهد شد.«

NEWSخبر
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رگولاتوری
R E G U L A T O R Y

 تأیید مصوبه هیئت مقررات زدایی
توسط معاونت حقوقی رئیس جمهور 

 پلتفرم ها می توانند
در حوزه توزیع دارو فعالیت کنند

REPORTگزارش

بــا ورود معاونــت حقوقــی ریاســت جمهوری و 
صحه گذاشــتن بــر قانونی بــودن مصوبــه هیئــت 
مقررات زدایــی کــه بــه پلتفرم های حوزه ســلامت 
اجــازه فعالیــت در زمینــه پخــش دارو را می دهد، 
به نظر می رسد ابهاماتی که در این زمینه به دلیل 
مخالفــت ســازمان غــذا  و دارو بــا ایــن مصوبــه به 
وجود آمده بود، رفع شده است. یکی از انتظارات 
پلتفرم هــای حــوزه عرضــه و پخــش دارو، صــدور 
مجوزی بود که بر اساس آن بتوانند فعالیت خود 
را به عنــوان واســطه ای کــه دارو را از داروخانه های 
معتبر به دست مصرف کننده می رســاند، دنبال 
کنند. با اینکه هیئت مقررات زدایی و بهبود محیط 
کسب وکارها در هفتادوهفتمین نشست خود از 
مصوبه ای خبر داده بودند که بر اســاس آن، کلیه 
پلتفرم های دارای مجوز از اتحادیه کسب وکارهای 
مجازی یا ســایر مراجــع صدور مجوز کســب وکار 
اینترنتــی در حــوزه توزیــع داروی داروخانه هــای 
معتبــر و دارای مجوز، دیگــر نیازی بــه اخذ مجوز 
جدیــد نداشــتند، در روز ۲۶ شــهریورماه، حیــدر 
محمدی، رئیس ســازمان غذا  و دارو خبر داد این 
مصوبه به دستور معاون اول رئیس جمهور ابطال 

شده است.

رأی هیئت مقررات زدایی به نفع 
پلتفرم های حوزه سلامت است

محمدی دلیل مخالفت با این مصوبه را این گونه 
عنوان کرده بــود که ســکوهای اینترنتی به صورت 
غیرقانونی و بدون هیچ نظارتی اقدام به عرضه دارو 
می کنند . اظهارات محمدی باعــث ایجاد ابهام و 

بلاتکلیفی پلتفرم های این حوزه شد.
رئیس سازمان غذا و دارو در حالی این ادعا را مطرح 
می کرد که هیئت مقررات زدایی از لازم الاجرا بودن 
مصوبه خود گفتــه و اعلام کرده بــود که پلتفرم ها 
می تواننــد پخــش دارو را از طریــق داروخانه هــای 
معتبــر به انجــام برســانند و مانعــی در ایــن میان 
وجود ندارد. با پافشــاری هیئت مقررات زدایی بر 
مصوبه خود، معاون هماهنگی و برنامه ریزی امور 

حقوقــی دســتگاه های اجرایــی معاونــت حقوقی 
رئیس جمهــور در جــواب مکاتبــه امیــر ســیاح، 
رئیس مرکز بهبود محیط کســب وکار وزارت امور 
اقتصادی  و دارایــی اعلام کرده که عبــارت »توزیع 
دارو« در تبصــره ۲ مــاده ۸ هیئــت وزیــران کــه در 
تاریــخ ۲۲ خــرداد ۱۴۰۱ مصــوب شــده، بــر امکان 
توزیع دارو از طریق سکوها به مصرف کننده نهایی 
نیز دلالت دارد. در این نامه ضمن اشاره به اینکه 
واژه توزیــع در قوانین و مقــررات متعدد در معانی 
مختلفی بــه کار رفته، تأکید شــده که عــدم وجود 
قرینه ای جهت محدود کردن قلمرو واژه »توزیع« 
در مصوبــه فوق الذکــر از یــک ســو و همچنیــن بر 
اساس سیاســت و خط مشــی دولت در استفاده 
حداکثری از ســازوکارهای هوشــمند و با توجه به 
کارکرد سکوی اینترنتی )پلتفرم( که رأساً مبادرت 
به توزیــع یا عرضــه یا فــروش کالا نمی کنــد، بلکه 
امکان این امور را برای اشــخاص واجد صلاحیت 
دیگــر فراهم می کنــد، امــکان توزیــع دارو توســط 
داروخانه های دارای مجوز معتبر از طریق سکوها 

به مصرف کننده نهایی )B۲C( مورد تأیید است.
اول  معــاون  کــه  بخشــنامه ای  اســاس  بــر 
ریاست جمهوری در تاریخ ۳۱ تیر ۱۴۰۲ به تمامی 
وزارتخانه هــا، مؤسســات و شــرکت های دولتــی 
و مؤسســات و شــرکت های عمومــی غیردولتــی 
ابلاغ کرده، حســب دستور رئیس جمهور تمامی 
دســتگاه های اجرایــی موظــف هســتند اختــلاف 
حقوقی خود با یکدیگر را از طریق معاونت حقوقی 
رئیس جمهور حل وفصل کنند و نظر این معاونت 
در این زمینه لازم الاجرا بوده و جز با نظر شــخص 
رئیس جمهور یا معاون حقوقی ریاست جمهوری 

قابل رسیدگی مجدد نیست.
به نظر می رسد با توجه به پاسخ معاون هماهنگی 
و برنامه ریزی امــور حقوقی دســتگاه های اجرایی 
به اســتعلام انجام شــده، ابهامات موجود در این 
زمینه رفع شده باشد و پلتفرم های حوزه سلامت 
می توانند بر اساس مصوبه سازمان مقررات زدایی 

به فعالیت خود ادامه دهند.

ذهنیت مردم جهت توجیه لزوم افزایش قیمت ها و حفظ 
و ارتقای کیفیت شــبکه ها و هم چانه زنی صنفی با دیگر 
نهادهــای تصمیم گیــر در کشــور جهت اصــلاح ذهنیت 

مسئولان به نحو احسن صورت گیرد.«

 پنج برابر شــدن هزینــه انتقــال در مصوبه 
جدید

محمد علی یوسفی زاده، مدیرعامل آســیاتک نیز اظهار 
داشــت: »قیمت اینترنت از ســال ۱۳۹۹ به طور مســتمر 
کاهش پیدا کرده و این در حالی است که تعرفه های فضا 
و برق مراکز داده و نیروی انســانی تولیدکنندگان ترافیک 
طی این چند سال چندین برابر شده و ارتباطی به قیمت 

اینترنــت نــدارد. بــا مصوبــه 
جدیــد ۳۴۴ ابر انتقــال نیز که 
هزینه های انتقال )تا پنج برابر( 
افزایــش پیــدا کــرده، توســعه 
CDN توســط تولیدکننــدگان 
و مراکــز داده در نواحی کشــور 
اســت  معقول تــری  روش 
کــه تــا ۳.۵ برابــر هزینه هــای 
ســرمایه گذاری و عملیاتی این 
بازیگــران را افزایــش خواهــد 

داد.«
وی بیان کــرد: »با این هزینه ها 
حتی با وجود پــروژه فیبر نوری 
تولیــد محتوا ناممکــن خواهد 
بود و پیشنهاد می کنم قیمت 
ترافیــک داخلــی بــه جــای ۱۵ 

درصد قیمت اینترنــت، همانند بخش خرده فروشــی به 
نصف قیمت اینترنت بین الملل افزایش یابد.«

 نیاز به کاهش دخالت رگولاتوری در قیمت
عباس لطفعلیــان، معــاون بازاریابــی و فروش همــراه اول 
در این نشســت با بیــان اینکــه شــدیداً نیازمنــد آموزش 
بــرای اصلاح ذهنیــت مراجــع و رگولاتور بــرای دخالت در 
تعرفه گــذاری هســتیم، گفــت: »بــرای مثــال بســته های 
فعلی موبایل در ســال ۱۳۹۵ و برای افزایش ضریب نفوذ 
و به صــورت ترویجی تعریف شــده اند. اقدامات ســازمان 
تنظیم در ســال ۱۳۹۷ در ایجــاد مقررات برای لــزوم تأیید 
بســته های ترویجی و بعد در ســال ۱۳۹۹ در جلوگیری از 
افزایش قیمت اپراتورها موجــب وضعیت بحرانی فعلی 
شــده اســت، در حالی که بســته هایی که در بین سقف و 

کف قیمت مصوب کمیسیون قرار دارند، اصلاً نباید نیازی 
به تأییدیه سازمان داشته باشند.«

 آزادی عمــل اپراتــور در ترکیب بســته  های 
اینترنتی متناسب با قیمت

خســرو ســاطعی از معاونــان ایرانســل بیــان داشــت کــه 
عملکرد فعلی ســازمان در رگولاتوری بسته های اینترنت 
و نوع تعرفه گــذاری کامــلاً مخالف سیاســت های رقابتی 
و خصوصی ســازی اســت و بایــد مبتنــی بــر قانــون اجازه 
داده نشود نهادهای بیرونی و غیرمسئول برای این حوزه 

تصمیم گیری کنند.
وی پیشــنهاد داد در کوتاه مــدت ایرانســل بــرای افزایش 
قیمــت، حمایــت از اقشــار 
کم درآمد را با حفظ بسته های 

کم حجم فعلی ادامه دهد.
در کنار ایــن با افزایــش قیمت 
پرمصرف هــا،  بســته های 
بسته های تشویقی و تخفیفی 
در راستای رشد سهم ترافیک 
داخلــی ارائه شــود و با توســعه 
بــا  حجیــم  بســته های   5G
قیمــت  و  جدیــد  ظرفیــت 

مناسب ارائه شود.
در بلندمــدت بایــد اختــلاف 
معنادار بیــن قیمــت اینترنت 
ثابت و ســیار )جهــت حمایت 
از توســعه فیبر نوری( و انتقال 
پرمصرف هــا بــه بخــش ثابــت 

ایجاد شود.

 آزادســازی تعرفــه و افزایــش هماهنگــی 
اپراتورها

یکسان سازی تعرفه داخلی و خارجی، آزادسازی بسته ها 
و افزایــش نقش نظــام  صنفــی در قیمت گــذاری از جمله 
موارد مورد تأکید حاضرین جلسه بود. حسین اسلامی، 
رئیس هیئت مدیره نظام صنفی رایانه ای در این باره گفت: 
»اگر در بخش تلکام قیمت گذاری به صنف واگذار شود و 
خود صنف جهت هرگونه تغییر قیمت بین کف و سقف 
مصوب، خــود مســئولیت و تبعــات آن را بر عهــده گیرد، 
قطعاً با آزادســازی بســته ها و ایجاد رقابت بین اپراتورها، 
محصــولات با قیمت و کیفیت مناســب به دســت مردم 

خواهد رسید.

طبق آمار قیمت مؤثر 
اینترنت ثابت و سیار در 
ایران جزو ارزان ترین 

تعرفه ها در جهان 
است؛ البته این در 

صورتی  است که از نظر 
جایگاه کیفی اینترنت 
در هر دو دسته اپراتور 

در رتبه های پایینی 
قرار داریم
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جا و مکان
نوآوری

I N N OVAT I O N 
L O C AT I O N

مدیرعامل و مؤسس کارخانه نوآوری رسانه راه کار به همراه 
جمعی از مدیران و خبرنگاران این مجموعه از کارخانه نوآوری 
آمپر بازدید کردنــد. کارخانه نوآوری و صنایــع خلاق آمپر با 
هدف جذب نیروی انسانی نخبه، شکل دهی به شرکت های 

دانش بنیــان، نوپا و فناور و تقویت اکوسیســتم 
نــوآوری، در راســتای عمــل بــه مســئولیت های 
اجتماعی هلدینگ رایزکو ایجاد شده و در حال 
حاضر به حمایت از استارتاپ ها و ایده های نو در 

سه حوزه اصلی مختلف می پردازد.
پرویز کرمی، مدیرعامل کارخانه نوآوری و صنایع 
خلاق آمپــر در ابتدای معرفی ایــن مجموعه در 
خصــوص دلایــل و اهــداف ایجــاد آن توضیــح 
داد: »کارخانــه نــوآوری و صنایــع خــلاق آمپــر 
برای تجمیع کلیــه حوزه های نــوآوری هلدینگ 
رایزکو در یک مجموعه با هدف جذب، توسعه و 

توانمندسازی نیروی انسانی نخبه، توسعه کسب وکارهای 
نوپــا و ســرمایه گذاری خطرپذیــر و در نهایــت کارآفرینــی و 
توسعه شــرکت های دانش بنیان، فناور و خلاق ایجاد شده 

است.«

کارخانــه نــوآوری و صنایــع خــلاق آمپــر دارای هفــت نهــاد 
مختلف است که هر کدام در بخش های مختلف ساختمان 
قــرار دارنــد. واحــد ارزیابــی، ســرمایه گذاری، فضــای کار 
اشتراکی، کمیته پژوهش و آینده پژوهی، استارتاپ استودیو، 
شتاب دهی و آکادمی آموزشی این هفت واحد را 

تشکیل می دهند.
بخش شتاب دهی کارخانه نوآوری آمپر شامل 
ســه شــتاب دهنده در ســه حــوزه حمل ونقل و 
خــودرو، مــواد، دارو و ســلامت و صنایــع نــرم و 

خلاق است.

 چشــم انداز آمپر؛ تبدیل شــدن به 
قطب صنعت خودرو

بعــد از بازدیــد از بخش های مختلــف کارخانه 
نوآوری و صنایع خلاق آمپر و آشنایی با آخرین 
نوآوری ها و محصولات تولیدی در بخش های مختلف این 
مجموعه در نشســتی کــه با حضــور اعضــای دو مجموعه 
برگــزار شــد، بــه بررســی تفصیلــی جزئیــات دســتاوردها و 
برنامه های آتی دو مجموعه پرداخته شد. طبق توضیحات 

کرمی، تبدیل شدن به قطب اصلی و تأثیرگذار در طراحی و 
توسعه و مشارکت در سیاست گذاری خودرو و سیستم های 
اصلی خودرو در بخش خصوصی یکی از اهداف راهبردی و 

اصلی کارخانه نوآوری آمپر برای سال ۱۴۰۲ است.
طبــق توضیحــات او درآمدزایــی بــرای آمپردرایــو جهــت 
اســتقلال مالی و توانمندسازی اســتارتاپ های این حوزه 
و تکمیــل زنجیــره فنــی چهــار حــوزه اصلــی در هلدینگ 
رایزکو جهت دســتیابی به توانمندی ذخیره سازی انرژی، 
مدیریت حرارتی، ADAS و چراغ از دیگر اهداف راهبردی 
آمپر در ســال ۱۴۰۲ هســتند. تکمیــل شــبکه ارتباطی با 
دانشــگاه های برتــر و مراکز علمی و پژوهشــی، گســترش 
 ،QEM کســب وکار خدمــات مهندســی و خودرویــی
توســعه دانــش و نیازمندی هــای فنــی جهــت دســتیابی 
به فول ســرویس ســاپلایر در چهــار حوزه اصلی، توســعه 
خدمــات مهندســی خودرویــی در خــارج از کشــور، ارائه 
مقالات پژوهشی داخلی و خارجی و توسعه حداقل یک 
کســب وکار جدیــد در حــوزه حمل ونقل/خــودروی غیــر 
QEM نیز از اهم برنامه ها و اقدامات این کارخانه نوآوری 

و صنایع خلاق آمپر هستند.

مزیت های آمپر 
برای استارتاپ ها

یکــی از مأموریت هــای آمپر که 
توســط هلدینگ رایزکو تعریف 
شده این است که ۱۳۰ فرد دانشگاهی را 
پس از گذراندن دوره دکتری جذب کنند. 
پرویز کرمی، مدیرعامل کارخانه نوآوری و 
صنایــع خــلاق آمپــر ضمــن بیــان ایــن 
موضوع در توضیح بیشتر گفت: »علاوه 
بــر ایــن در طــول مســیر ممکــن اســت 
نیرویــی را شناســایی کنیــم کــه توانمند 
اســت امــا در یکــی از ۲۵ کارخانــه 
زیرمجموعــه هلدینــگ رایزکــو مســتقر 

شود.«

 مدیرعامــل آمپــر در توضیــح 
مزایایــی کــه پیوســتن و رشــد 
اســتارتاپ ها در آمپر برای آنها به همراه 
دارد نیز اظهار کرد: »ما در مجموعه آمپر 
در ابتدا کمک می کنیم فرد تبدیل به تیم 
شــود و در ادامه تیم به یک کسب وکار و 
محصول تبدیل شــود و در این مسیر از 
مزایای منتور و سرمایه گذار و مشاوره در 

حوزه های مختلف بهره مند شوند.«

 طبق توضیحات او شرکت داری 
یکی از مشکلات استارتاپ ها در 
شرایط حال حاضر اقتصاد کشور است 
و به همین دلیل اســتارتاپ ها می توانند 
در مجموعــه آمپــر از مشــاوره های 
متخصصان در حــوزه شــرکت داری هم 

بهره مند شوند.

از  دیگــری  بخــش  در  او   
صحبت های خود عنــوان کرد: 
»از طــرف دیگر مــا روی اســتارتاپ هایی 
سرمایه گذاری می کنیم که بتوانند یک 
چالــش و نیــاز را در کشــور رفــع کننــد. 
استارتاپ ها بین هشت تا ۱۴ ماه توسط 
منتورهــا و ســرمایه گذاران حمایــت 
می شــوند و اگر موفق باشــند، تبدیل به 
شــرکت شــده و در کارخانــه مســتقر 

می شوند.«

 در کنار موضوعات فیزیکی نظیر 
مــکان، امکانــات و مــواد اولیــه، 
ســرمایه و پول در گــردش و حمایت های 
منتورینگ هم از مزایای دیگر آمپر برای 
استارتاپ هاســت. کرمــی در نهایــت 
توضیــح داد: »همچنیــن اســتارتاپ ها 
می توانند از امکانات هلدینگ رایزکو در 
فراسوی مرزها استفاده کنند و حتی اگر 
محصول کسب وکارها قابلیت صادرات 
داشته باشد در بعد صادراتی هم به آنها 

کمک کنیم.«

REVIEWبررسی
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I N N OVAT I O N 
L O C AT I O N

 آمپرلایف؛ شتاب دهنده حوزه سلامت
سلامت و تندرستی از حوزه های فعالیت یکی از بخش های 
شــتاب دهی آمپر بــا عنــوان آمپرلایف اســت که بر اســاس 
توضیحات کرمی، اخذ مجوزهای شتاب دهی و دانش بنیان 
جهت تســهیل شــرایط ســرمایه گذاری، برگزاری دو رویداد 
جذب و فراخوان ایده در حوزه خدمات ســلامت سالمندان 
و گیاهــان دارویی، تکمیل تیم اجرایی شــتاب دهنده لایف، 

هدایــت  و  ســرمایه گذاری 
چهــار اســتارتاپ در حوزه هــای 
تشــخیص، امنیــت غذایــی، 
تجهیــزات پزشــکی و گیاهــان 
ســلامت  خدمــات  دارویــی، 
بالاخــص ســالمندان، ایجــاد 
ارتباطــی  شــبکه  تکمیــل  و 
مراکــز  و  دانشــگاه ها  بــا 
سیاســت گذاری ایــن حــوزه از 
مهم ترین برنامه هــای آمپر برای 

این شتاب دهنده است.

 برنامه هــای آمپــر در 
حوزه پلیمر

مدیرعامــل آمپــر در توضیــح 
برنامه هــای ایــن مجموعــه در 

حوزه مواد پیشرفته و پلیمر، توسعه پایدار و برنامه های ۱۴۰۲ 
نیز به موارد زیر اشاره کرد: تکمیل تیم فنی مواد پیشرفته و 
پلیمر آمپر با دانشجویان و محققان، ایجاد بانک خدمات 
مهندسی پلیمر و مواد و اخذ دو پروژه در سال جاری و ایجاد 
و تکمیل شــبکه ارتباطی با دانشــگاه ها و نفرات اصلی این 

حوزه.

 هوشمندسازی و سبک سازی خودرو
پرویــز کرمــی در خصــوص حــوزه فعالیــت اســتارتاپ های 
کارخانــه نــوآوری آمپــر توضیــح داد: »آمپــر در چنــد حــوزه 

هوشمندسازی، سبک سازی خودرو، حمل ونقل، سلامت 
  IT ،سالمند، امنیت غذایی، صنایع خلاق، فناوری های نرم
و IOT فعالیت می کند.« او ادامه داد: »استارتاپ هایی که از 
صفر پرورش پیدا می کنند، به نوعی در این سه بخش تعریف 
می شوند که عمده این استارتاپ ها در حوزه هوشمندسازی 
و سبک ســازی و انــرژی اســتوریج و بالطبع در حــوزه خودرو 

هستند.«

 مسئولیت اجتماعی 
مهم ترین هدف آمپر 

کرمــی در توضیــح هــدف نهایی 
آمپر از جــذب اســتارتاپ ها نیز 
گفت: »اولین و بزرگ ترین هدف، 
مربوط به مسئولیت اجتماعی 
اســت کــه توســط مدیرعامــل 
هلدینگ رایزکو دنبال می شود. 
ایــن مســئولیت در قالب جذب 
و نگهداشــت نیــروی انســانی 
نخبــه و ایجــاد فضــا و محیطی 
که فارغ التحصیلان دانشگاهی 
ایده هــای خــود را پیاده ســازی 
کننــد، دنبــال می شــود کــه از 
ایــن طریــق اشــتغال زایی شــده 
و کســب وکار ایجــاد می شــود. او در خصوص اهــداف دیگر 
آمپر برای ورود به این حوزه نیز توضیــح داد: »از طرف دیگر 
ما روی اســتارتاپ هایی ســرمایه گذاری می کنیم که بتوانند 
یک چالش و نیاز را در کشــور رفع کنند. استارتاپ ها بین ۸ 
تا ۱۴ ماه توسط منتورها و سرمایه گذاران حمایت می شوند 
و اگــر موفق باشــند، بــه شــرکت تبدیــل شــده و در کارخانه 
مســتقر می شــوند.« طبــق توضیحــات کرمــی، بخشــی از 
سهام اســتارتاپ ها بعد از شرکت شــدن به کارخانه نوآوری 
آمپر تعلق می گیرد که یکی از خطــوط درآمدی این کارخانه 

محسوب می شود.

آمپر برای تجمیع کلیه 
حوزه های نوآوری 

هلدینگ رایزکو در یک 
مجموعه با هدف جذب، 
توسعه و توانمندسازی 
نیروی انسانی نخبه، 

توسعه کسب وکارهای 
نوپا و سرمایه گذاری 
خطرپذیر ایجاد شده 

است

ادامه از صفحه 9 

اولویت ما کاربران مان هستند

INTERVIEWگفت و گو

 آیا سروش پلاس برنامه ای جدی 
برای ورود به بازار جهانی دارد؟

یکی از اصلاحاتی که اخیراً روی UI و UX محصول 
انجام دادیم، مرتبط با زبان های انگلیسی و عربی 
بود که نسبت به سایر زبان ها پرکاربردتر هستند. 
اما در مجمــوع ورود به بازار بین المللــی از اهدافی 

است که در افق خود می بینیم. 

 اولویــت شــما ورود به بــازار چه 
کشورهایی است؟

کشورهای همسایه تقریباً در فهرست ما اولویت 
دارند، اما کشــورهای اروپایی مانند آلمان و سوئد 
هم جزء ۱۰ کشــور اولویت دار ما به شــمار می آیند؛ 
حتــی کشــورهای آمریکایــی ماننــد کانادا نیــز در 
ایــن فهرســت حضــور دارنــد. اما مســیری کــه در 
حال حاضــر آن را طی می کنیم، فعلاً یک نســخه 
انگلیســی و عربــی اســت تــا بــا آن بتوانیــم کار را 
با کشــورهای همســایه آغــاز کنیم؛ بــرای ایــن کار 
قصــد داریم یــک مطالعه بــازار انجام دهیــم که با 
پیچیدگی های خاص خودش همراه است. سعی 
می کنیم چنــد بــازار را با هــم بســنجیم و بهترین 
گزینه ها را بــرای ورود انتخاب کنیم؛ ســعی داریم 
در حوزه هایــی کــه ورود بــه آن راحت تر باشــد و در 
آن کشــور یک پایه ای از کاربر داشــته باشــیم، کار 
را شــروع کنیــم. کشــورهایی ماننــد افغانســتان، 
عــراق و کشــورهای اروپایی ماننــد ســوئد، آلمان و 
کشــورهای آمریکایی مانند خــود آمریــکا و کانادا 
کشورهایی هستند که از آنها کاربرانی داریم که در 

سروش پلاس فعالیت می کنند. 

 سروش پلاس با تأخیر وارد طرح 
یکپارچگــی پیام رســان های داخلــی شــد، 
دلیل این تأخیر چه بود؟ انجام این طرح چه 

چالش هایی برایتان داشت؟
دلیل تأخیر ما تفاوت فناوری بود که از آن استفاده 
می کنیــم. به هــر حال ایــن طرحــی بود کــه مطرح 
شــده بود تا افراد بتواننــد از طریق پیام رســان های 
مختلف با یکدیگر ارتباط داشته باشند. آماری از 
اینکه چه میزان از این ویژگی استفاده شده، ندارم؛ 
احتمالاً این آمار را سازمان های مربوطه مانند وزارت 
ارتباطات بتوانند اعلام کنند. به هرحال هرچه این 
آمار بالاتر باشد، نشان از موفقیت این طرح دارد. 

 چه میزان این قضیه برای شما 
اختیاری بود؟

خب مشخصاً این پیشنهاد تیم ما نبوده است، اما 
اینکه آن را انجام دادیم به این معنا بود که خود ما 
این پیشنهاد را پذیرفته ایم؛ فضا به این شکل نبود 
که شما تمایلی به این موضوع نداشته باشید، اما 
مجبور به انجام آن باشید. شاید اولویت ما متفاوت 
بــود و ایــن به نوعــی ســلیقه ای اســت. اولویــت ما 
کاربران مان هستند. اصلی که در توسعه محصول 
در دنیا رعایت می شود، این است که شما بر اساس 

بازخوردهــا، نظرســنجی ها و... برنامه هــای خود را 
اولویت بندی کنیــد. اما همان طور کــه گفتم، فضا 

آن قدر یک طرفه نبود که ما تحت اجبار باشیم.

 آیا حضور سروش پلاس در حوزه 
محتوا به شــکل یک پلتفرم پخش کننده 
محتواست یا در حوزه تولید محتوا هم ورود 

می کند؟
ما در تولید محتوا تا امروز ورودی نداشتیم و چنین 
چیزی نیز در نقشه مسیر ما در نظر گرفته نشده 
است. نگاه ما به این حوزه یک نگاه پلتفرمی است. 
تلاش ما این است که همه چیز را بسترسازی کنیم 
تا افراد بتوانند روی این بســتر محتوای خــود را به 

مخاطبان ارائه دهند.

 آیا این چشم انداز را دارید که در 
ســروش پلاس از پیام رســان بودن به ســوی 

نوعی شبکه اجتماعی حرکت کنید؟
شــاید در چهــار، پنــج ســال پیــش، وقتــی دربــاره 
پیام رسان و شبکه اجتماعی صحبت می کردیم، 
راحت تــر می شــد مــرزی کشــید، امــا امــروز حتی 
واتس اپ کانــال را به ویژگی های خــود اضافه کرده 
و این مرز کمرنگ تر شده است. ما در حال  حاضر 
به جــز خدمــات ارتباطــی، خدمــات محتوایــی یــا 
خدمات جانبی مانند وی اودی و سرگرمی را نیز روی 
پیام رسان خود داریم؛ این موضوع ما را به حرکت به 
سمت شبکه های اجتماعی سوق می دهد. اما در 
حال حاضر تمرکز اصلی ما روی فضای پیام رسانی 
اســت و در این حوزه سعی می کنیم خدمات خود 

را کامل تر کنیم. 

 گفته می شــود پیام رســان های 
داخلــی در دولــت قبــل از تســهیلاتی 
برخــوردار شــدند کــه برخــی از آنهــا نیــز 
بلاعــوض بــوده اســت؛ دربــاره آن دوره و 
تسهیلاتی که داشته اید، صحبت کنید و 
آیا اخیراً نیز چنین چیزی برای پیام رسان ها 

در نظر گرفته شده است؟
تمــام ســرمایه گذاری هایی کــه تــا امــروز بــرای 
پیام رســان ســروش پلاس انجــام شــده، توســط 
شــرکت خصوصــی مالــک ایــن پیام رســان بــوده 
اســت. روی ســروش پلاس هیــچ وام و مــوارد 
این چنینــی دریافــت نشــده اســت. موضــوع 
جــذب ســرمایه گذار نیــز جزء حیطــه اختیــارات 
هیئت مدیره اســت و ماننــد هر کســب وکاری بر 
اساس منافع مجموعه تصمیمات و اقدامات لازم 
در این خصوص گرفته می شود. اما در خصوص 
اینکه آیا منابــع بلاعوض یا منابع دارای ســود در 
ســروش پلاس دریافــت کرده ایــم، بایــد بگویم که 
چنین چیزی وجود نداشته است. حوزه مدیریتی 
و حقوقی سروش با سروش پلاس متفاوت بوده و 
من اطلاع دقیقی از اینکه سروش چه تسهیلاتی 

دریافت کرده یا نکرده، ندارم.




